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Hočemo višje osebne dohodke
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Novo leto smo pričakali in začeli tudi s štrajki. V mesecu 
decembru in januarju je bilo v delovnih organizacijah več 
prekinitev dela, izsiljenih sestankov, zborov delavcev in drugih 
oblik izražanja nezadovoljstva zaposlenih z osebnimi dohodki, 
pravilniki o delitvi, normah, pa tudi s slabo organizacijo dela, 
preveliko in preveč zaprto birokracijo ter neprimernih odnosov 
v kolektivih.
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Tako so 16. decembra preki
nili delo v DO IT AS. Sestanek 
zbora delavcev je bil še 19. de
cembra. 13. januarja so izredni 
zbor delavcev organizirali na 
Gozdnem gospodarstvu. V Tri- 
konu so na štrajku 17. januarja 
izvolili stavkovni odbor, ki je 
poročal o svojem delu 21. ja
nuarja. Štrajkali so na SGP Zi
darju, TOZD Gradbeni sektor 
Kočevje. 18. januarja pa je 
prišlo do nezadovoljstva ob iz
plačilu osebnih odhodkov v DO 
LIK, kjer so takoj formirali od
bor, ki je zastopal zahteve de
lavcev. V Kočevskem tisku ie 
24. januarja prekinila delo po
poldanska izmena. O prekinit
vah dela smo slišali tudi v Avtu 
in še nekaterih drugih organiza
cijah.

Na vseh prekinitvah so de
lavci zahtevali višje osebne do
hodke. Vzrok za prekinitve je 
predvsem v nenehni rasti živ
ljenjskih stroškov in zaosta
janju osebnih dohodkov. Ob 
tem pa ne smemo pozabiti, da 
so v marsikateri delovni sredini 
vzroki drugje — v finančno sla
bih delovnih programih, v zas
tareli organizaciji dela, v po
manjkanju strokovnih rešitev 
trženja in proizvodnje, v biro
kratskem obnašanju vodstev 
delovnih organizacij, v neus
treznem strokovnem delu po
sameznih delovodij itd.

Tako npr. delavci v Zidarju 
ne bi prekinili dela, če bi bili 
seznanjeni z že sprejetim načr
tovanim dvigom osebnega do
hodka. Marsikdo pa se 
sprašuje, zakaj so to držali v 
tajnosti in zakaj niso sprotno

dvigali osebnih dohdokov, saj 
je dvig za 75 % v okviru opre
deljenih družbenih norm znak 
za neustrezno vodeno politiko 
nagrajevanja.

V GG Kočevje so med osta
lim ugotovili, daje bil povod za 
prekinitev neustrezno obraču
nan osebni dohodek na osnovi 
meril, ki so veljala V septembru, 
do decembra pa so jih že spre
menili, vendar jih posamezni 
delavci pri obračunih niso 
upoštevali.

Za to, daje ITAS v težavah že 
skoraj celo desetletje, vemo že 
vsi. Močno jih bremenijo 
obresti za izposojena sredstva. 
Več let trajajoča sanacija ni us
pešna. Tako lahko prekinitev 
dela razumemo predvsem kot 
protest delavcev proti pre
počasni sanaciji proizvodnega 
programa, organizaciji dela in 
urejanju medsebojnih odnosov.

Delavke v Trikonu pa so 
svoje nezadovoljstvo s plačami 
utemeljevale predvsem z nepra
vično delitvijo 1 sredstev za 
osebne dohodke znotraj de
lovne organizacije. Če so posa- 
mezrti delavci res boljše nagra
jeni za slabo in nekvalitetno 
delo imajo vsekakor prav.

V DO LIK so po ugotovitvah 
vodstva podjetja na osnovi zah
tev delavcev previsoko dvignili 
osebne dohodke in brez kvali
tetnejšega dela in boljšega 
trženja za taka izplačila ni real
nih osnov. Enako ugotavljajo v 
Trikonu.

V vseh delovnih organizaci
jah bi morali zagotavljati tako

KOČEVSKI MOZAIK
KAJ JE TO?!

V Predsedstvu OK SZDL Kočevje smo se v okviru pre
nove našega delovanja odločili, da uvedemo novo Obliko 
dela. To je »KOČEVSKI MOZAIK«, kije namenjen VAM, 
za dajanje pobud, predlogov, mnenj, postavljanje vprašanj 
in zahtev, ki se nanašajo na naše skupno življenje in delo v 
naši občini.

KOČEVSKI MOZAIK prvič organiziramo v sredo, 22. 
februarja 1989 med 13. in 15. uro. Vprašanja, zahteve, 
mnenja ... lahko postavite po telefonu 851-061 (OK SZDL 
Kočevje), oscb.no na OK SZDL Kočevje, Ljubljanska cesta 
7, ali pismeno na naš naslov. Odgovori bodo posredovani 
takoj oz. v Kočevskih novicah v obliki reportaže.
VABLJENI! Sekretar OK SZDL Kočevje

politiko delitve osebnih dohod
kov, ki bo zagotavljala sproten 
dvig osebnih dohodkov glede 
na dosežene .rezultate dela v 
proizvodnji, načrtovanju in or
ganizaciji ter trženju. Linearni 
dvigi nas vodijo k uravnilovki 
kar pa ni zaželjeno. Če posa
mezniki delo ne opravljajo us
pešno, jih je potrebno zamenjati 
in zagotoviti kvalitetno oprav
ljanje del, saj samo z zniža
njem osebnih dohodkov na teh

delovnih mestih kvalitete ne 
bomo popravili, temveč bomo 
dolgoročno zašli v še večje 
težave.

Vsaka delovna organizacija 
mora organizirati delo in proiz
vodni program tak'o, da bo de
lavec, ki normalno opravlja 
svoje dolžnosti, za to prejel tudi 
normalni osebni dohodek in da 
ne bo potreboval socialne pod
pore.

Vse prekinitve dela pa nas

opozarjajo še na to, da vse pre
večkrat namesto realnih planov 
sprejemamo plane želja. Ob 
obravnavi zaključnih in perio
dičnih računov pa vse premalo
krat zahtevamo osebno odgo
vornost za izvajanje sprejetih 
planskih dokumentov.

V vseh delovnih organizaci
jah pa je slab sistem informi
ranja. Vsi delavci na vodstvenih 
in vodilnih delovnih mestih, de
legati v delavskih svetih, sindi
kati in drugi vse premalo skrbi 
posvečajo informiranju delav
cev o trenutnem stanju, doseže
nih rezultatih in planih. V mar
sikateri delovni organizaciji ni

medsebojnih pogovorov, se
stankov z delegati v delavskem 
svetu, predhodnih gradiv za od
ločanje na samoupravnih orga
nih, preveč je nastopov avtori
tet itd.

Na sestankih .vodstev druž
benopolitičnih organizacij je bil 
med ostalim sprejet sklep, daje 
potrebno analizirati vsa 
vprašanja, ki sojih delavci po
stavili in nanje dati javne odgo
vore. Predvsem pa je potrebno 
takoj odpraviti vse nepravil
nosti na katere so delavci upra
vičeno opozarjali.

P. Š.

Revitalizacija občine Kočevje
iiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiii IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIHIIIIIIIIIII IIIIIIIIIIMIIIIIllllllllllllllllllUllIllllllllllllllllllllllllllllllllllll

O prestrukturiranju gospodarstva
V decembru lanskega leta je bila izdelana druga faza 

projektne naloge o revitalizaciji občine Kočevje. Namen 
projekta je, da njegovo uresničevanje zagotavlja celovito in 
načrtno revitalizacijo občine Kočevje, saj je ugotovljeno in 
dokazano njeno vsestransko zaostajanje ter intenzivno 
zaraščanje kmetijskih zemljišč. Celovit razvoj občine bo 
omogočil uresničevanje projekta kmetijstva. Ugotovljene so 
razvojne možnosti za prestrukturiranje gospodarstva, mož
nosti rabe in ponovne nasčlitve prostora, nujno potrebno 
usposabljanje kadrov ter nujnost vzpostavitve informacij
skega sistema, ki naj pripomore tudi k povečanju interesa za 
naselitev Kočevske.

Prestrukturiranje
gospodarstva

O novih programih razmiš
ljajo skoraj v vseh delovnih 
organizacijah. O širjenju po
nudbe na področju kopalniške 
opreme, predvsem za hotele, in 
izpopolnitvi proizvodnje in 
programa lestev, kot so lestve 
za zatik na slemenu strehe, pre
nosne zložljive lestve in po
globljeno sodelovanje z drugimi 
delovnimi organizacijami načr
tujejo v INKOP-u

Osnova za Itasova razvojna 
razmišljanja je dogovor o re
konstrukciji in sanaciji proiz
vodnje. Proizvodnjo naj bi us
merili predvsem v program 
priključnih vozil v sodelovanju 
v Vozili Gorica in TAM Mari
bor in poglobili sodelovanje s 
Poljsko. Razširili bodo po
nudbo za izdelavo procesne 
opreme za sipki material za in
dividualne naročnike. Povečali 
pa bodo tudi proizvodnjo leža
jev, s katero naj bi ustvarjali 
skoraj četrtino celotnega pri
hodka.

V Kovinarju razmišljajo o 
programski delitvi na dva dela: 
v storitve za gradbeništvo in 
maloserijsko proizvodnjo kle
parskih in ključavničarskih sto

ritev, kot je izdelava prezrače
valnih, odsesovalnih in klimat
skih naprav.

LIK bo sodeloval v nalogi 
»vzorno podjetje«. Zato ne 
predvidevajo delnih rešitev, 
temveč bodo pomembno in 
bistveno spreminjali svojo 
tržno naravnanost in sodelo
vanje z drugimi, kar naravno 
bogastvo občine — les — tudi 
zahteva.

Novi izdelki v programu KTK 
Melamin naj bi bili udeleženi z 
20 %. Predvsem naj bi bili to 
izdelki malotonažne kemije, iz
delava smol za potrebe papirne 
industrije, specializirani teh
nični laminati ter nove vrste 
filmov in folij.

Ponovno je oživljena ideja o 
izdelovanju plastificiranih tka
nin za konfekcioniranje. Sode
lovala naj bi OPREMA in TRI- 
KON. Odpirajo se predvsem 
možnosti izdelave nepremočlji
vih oblačil, izdelovanje šotorov 
za prireditve, različnih nad
streškov, baldahinov itd.

Preusmeritev v izdelovanje 
gradbenih polizdelkov, organi
ziranje trgovine z gradbenim 
materialom, oblikovanje enote 
malega gospodarstva ter razši
ritev programa enoosnih avto

mobilskih prikolic, načrtujejo v 
SGP Zidar.

Na področju trgovine naj bi 
bila pomembna novost dodatna 
ponudba iz trgovin v zasebni 
lasti. Ponudili naj bi specialno 
opremo za gozdarstvo, grosis
tično prodajo, diskontno pro
dajo itd. Nove storitve je po
trebno uskladiti z zahtevami tu
rizma in gostinstva.

Oblikovali naj bi konzorcij 
podjetij za prosti čas. Naloge 
konzorcija naj bi bile predvsem 
oblikovanje skupnih marketin
ških strategij, pospeševanje 
prodaje, skupno financiranje 
razvojnih programov in zasto
panje pri financiranju progra
mov. Programsko so možne 
naslednje usmeritve: program 
za jadranje (kovinska in pla
stična oprema, konfekcija), 
program za otroke, za šport in 
rekreacijo, program velikih 
šotorov, nadstreškov in dopol
nilne opreme, lahkih vozičkov 
za prevoz prtljage in izdelava 
avtomobilskih prikolic. Vklju
čena naj bi bila podjetja: Tri- 
kon, Zidar, Lik, Oprema, Tek- 
stilana, Kovinar, Inkop ter eno 
izmed trgovskih podjetij.

Velike spremembe naj bi 
opravili tudi na področju ma
lega in drobnega gospodarstva 
ter pri vključevanju privatne 
pobude. Delež drobnega gospo

darstva naj bi znašal 15 % druž
benega proizvoda občine. Da bi 
to dosegli, je potrebno izdelati 
program razvoja drobnega 
gospodarstva, usposobiti no
silce razvoja, izdelat' navodila 
za ustanavljanje malega pod
jetja ter pri ustanavljanju nuditi 
pomoč, zagotoviti povezanost z 
velikimi podjetji itd. LIK po
nuja tudi konkreten program 
sovlaganja kooperantom, ki naj 
bi krojili bukov les in ga prede
lovali v manjših obratovalnicah 
v KS Struge (24 delavcev), Po
ljanska dolina (10 delavcev), 
Kostel (14 delavcev) in Stara 
cerkev (10 delavcev). Programi 
drobnega gospodarstva naj bi 
zajemali še drugo lesno prede
lavo, turizem, gostinstvo, pre
delavo gozdnih sadežev in kme
tijskih pridelkov, razvoj trgovin 
itd. V Mahovniku naj bi bila 
ustanovljena obrtna cona.

Danes lahko predstavljamo 
le del gradiva, nalog in usmeri
tev. Gradivo je v širši javni raz
pravi in vsi imajo možnost sode
lovanja krajevnih skupnosti ali 
pa v delovnih organizacijah.

, P. Š.

Obvestilo
bralcem

Kočevske novice so se 
vrnile v svojo matično ti
skarno Kočevski tisk v 
Kočevju.

Naslovnica glasila je 
spremenjena in jo je ob
likovala Sonja Kranjc.

Uredništvo
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Kako smo trošili zdravstveni dinar

Težke gospodarske razmere 
in interventni ukrepi'ZIS so v 
lanskem letu vplivali tudi na 
sredstva za zdravstveno 
varstvo. Kljub omejevanju po
rabe jn nekaterim omejitvam 
pravic uporabnikov ter večji par
ticipaciji se je v naši občini kot 
tudi drugod zbralo v preteklem 
letu premalo denarja za 
zdravstvo. Ocenjujemo, da bo 
primanjkljaj za pokritje vseh 
stroškov v letu 1988 v občini 
Kočevje okrog 2 milijardi dinar
jev.

In kakšni so bili stroška 
zdravstvenega varstva pri nas — 
ob upoštevanju vseh varčeval
nih in drugih ukrepov? Podatki 
zajemajo obdobje lanskih deve
tih mesecev v primerjavi z en
akim obdobjem leta 1987 in v

primerjavi z nekaterimi obči
nami v ljubljanski regiji.

V devetih mesecih lanskega 
leta smo imeli v občini Kočevje 
23.281 uporabnikov (2,56% več 
kot leta 1987) od skupno 
690.632 uporabnikov v 18 obči
nah ljubljanske regije. Stroški 
zdravstvenega varstva so v tem 
obdobju skupno znašali 
6.783.968.348 dinarjev, v regiji 
pa nekaj več kot 239 milijard 
din. Stroški v Kočevju so porasli 
za 156%, v Ribnici za 256 % in v 
regiji za 189 %. V regiji so najbolj 
porasti! stroški zdraviliškega 
zdravljenja, v naši občini pa 
stroški zdravljenja po mednarod
nih konvencijah in specialistič
nega ambulantnega zdravljenja.

Stroški zdravstvenega varstva 
na enega uporabnika so znašali

v regiji 346.319 din (leta 1987 
123.803 din), v Kočevju pa 
291.395 din (1. 1987 112.495 
din), kar predstavlja 17. mesto v 
regiji.

Stroški splošno-ambulant- 
nega zdravljenja preračunani na 
enega- uporabnika so znašali 
73.032 din (13. mesto v regiji), 
specialistično-ambulantnega 
zdravljenja 46.877 din (7. mesto 
v regiji), bolniškega zdravljenja 
103.143 din (18. - zadnje mesto v 
regiji) in zdraviliškega zdravlje
nja 8.313 din (10. mesto v regiji).

Za reševalne prevoze smo 
namenili 9.817 din po uporab
niku in smo bili na 8. mestu v 
regiji (kljub največji oddalje
nosti do kliničnega centra!). Na 
področju zobne nege (konzer- 
vativa in protetika skupaj) so

stroški znašali 22.736 din na 
uporabnika, v regiji pa smo bili 
na 15. mestu. Skromni smo bili 
tudi pri porabi zdravil na re
cepte, saj šmo bili v regiji na 
zadnjem mestu s 23.892 din na 
uporabnika.

Navedeni podatki nam 
kažejo, da smo se kljub velikim 
sredstvom, ki so potrebna za 
zdravstvo, dokaj racionalno ob
našali pri porabi. Glede na ome
jitve v letošnjem letu se bomo 
morali enako ravnati tudi letos. 
Ne vemo še, kako bo na 
sredstva za zdravstvo vplivala 
napovedana sprememba za
kona o zdravstvenem varstvu, 
verjetno pa bomo morali upo
rabniki sami za svoje zdravje 
več prispevati.

Jože Novak

Dražgoše — 8. januar — tekmovalna ekipa Foto: Dorde Stjepič

Na podlagi drugega odstavka 131. člfcna Statuta sindikata Slo
venije in določil pravilnika o podeljevanju srebrnega znaka ZS 
Slovenije, Odbor za organizacijsko in kadrovsko politiko pri OS 
ZSS Kočevje ter predsedstvo OS ZSS Kočevje objavljata

RAZPIS
o podelitvi srebrnega znaka ZS Slovenije v letu 1989

1.
Občinski svet ZSS Kočevje bo v letu 1989 ob delavskem praz

niku 1. maju podelil srebrni znak ZS Slovenije 9 posameznikom in 
100 ZS oz. konferenci.

2.
O podelitvi srebrnega znaka ZSS bo odločalo Predsedstvo OS 

ZSS Kočevje na predlog OO ZS in odbor za organizacijsko in 
kadrovsko politiko pri OS ZSS Kočevje.

3.
Predlog za podelitev srebrnega znaka ZSS podajo OO ZS, 

konference OO ZS in Predsedstvo OS ZSS do 31. marca 1989.
4.

Srebrni znak se podeli:
— članu sindikata za večletno prizadevno delovanje v OO ZS 

oz. občinski organizaciji sindikata pp uresničevanju delavskih in
teresov,

— OO ZS za večletno učinkovito delovanje pri uresničevanju 
sindikalnih nalog.

5.
Predlog za podelitev srebrnega znaka posameznikom obsega 

zlasti:
— naziv in naslov organa, ki predlaga podelitev in datum, ko je 

o tem sprejel sklep,
— osebne podatke kandidata (priimek in ime, rojstni datum), 

stalno bivališče, poklic, delovno mesto, del. organizacijo, članstvo v 
ZK, podatke o dosedanjih odlikovanjih in drugih priznanjih,

— pregled do sedaj opravljenega dela in funkcij v ZS z navedbo 
kdaj jih je opravljal,

— seznam dosedanjih funkcij v samoupravnih organih, v dru
gih družbenopolitičnih organizacijah in podobno,

— utemeljitev razlogov za podelitev srebrnega znaka, ki 
vključuje tudi opis uspehov dosedanjega delovanja kandidata.

6.

Predlog za podelitev srebrnega znaka OO ZS'vsebuje:
— naziv in naslov OO ZS in število njenih članov,
— opis njene notranje organiziranosti in delovanje,
— utemeljitev predloga za podelitev srebrnega znaka z navedbo 

uspešno opravljenih nalog pri uresničevanju interesov delavcev,
— datum sklepa in naziv predlagatelja.

7.
Predloge za podelitev srebrnega znaka sindikatov Slovenije 

posameznim članom sindikata in posameznim OO ZS pošljejo OO 
ZS, konference OO ZS do 31. marca 1989 na naslov: ZVEZA 
SINDIKATOV SLOVENIJE, Občinski svet Kočevje, Ljubljanska 
7/c, Kočevje.

ZA OBČINSKI SVET ZSS 
Predsednik: IVAN BRADAČ, 1. r.

Tekmovali so 
na dražgoških prireditvah
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Letošnje dražgoške prire
ditve 15. tekmovanja po poteh 
heroja Lojzeta Kobeta, ki je 
bilo v nedeljo, 8. januarja, se je 
iz Kočevja udeležila ekipa 
občinske organizacije Zveze re
zervnih vojaških starešin in 
Zveze socialistične mladine 
Slovenije v sestavi: Cveto
Zorko, Dorde Stjepič, Robert 
Potisk, Tomaž Devjak, Igor 
Martič in Feliks Papež.

Ekipa v tej sestavi je osvojila 
501 točko in tako dosegla med 
27 ekipami iz Slovenije prvo 
mesto.

Na tem tekmovanju so tek
movalci združili znanje taktike, 
topografije, streljanja in teka. 
Pri tekmovanju so pokazali naj
bolj popolno znanje.

Ekipa iz naše občine se nave
denega tekmovanja udeležuje že 
deset let. Večkrat so dosegli do
bre tekmovalne rezultate, saj so 
bili dvakrat drugi, enkrat tretji 
in dvakrat četrti. Za letošnje 
tekmovanje so vsi tekmovalci 
vložili mnogo truda, napora in 
učenja. Zato ni izostal rezultat 
tega trdega dela, ki je trajalo 
precej časa. Že v začetku so izde
lali skrben program priprav in 
ga vsi dosledno izvajali.

Navzlic tako lepemu uspehu 
so imeli tekmovalci v pripravah 
več manjših težav, ki pa so jih. v 
lastni organizaciji odpravili.

Uredništvo našega glasila se 
pridružuje čestitkam, ki so jih 
prejeli tekmovalci za tako od
ličen tekmovalni uspeh. _V£j

Politična konkurenca?
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»Kaj slovenska demokratična 
zveza je in kaj bo, je odvisno od 
vas, ki boste njeni člani,« je v 
uvodu svojega nagovora pri
pravljalnega sestanka za ustano
vitev podružnice SDZ v Kočev
ju 20. januarja poudaril dr. Di
mitrij Rupel, predsednik SDZ.

SDZ naj bi pripravila pro
stor, na katerem bi se Slovenci 
svobodno politično izražali, za 
kar doslej ni bilo prave mož
nosti. Zveza bo (vsaj v začetku) 
le slovenska, drugi narodi pa se 
naj pač sami organizirajo, ka-. 
kor žele. SDZ ni le zveza'inte
lektualcev in za intelektualce, to 
je zveza vseh, ki jim je za uredi
tev demokratičnih razmer pri 
nas. Potrebna je namreč poli
tična konkurenca, da je možno 
slabo oblast zamenjati. SDZ 
nima ambicij, da bo postala 
stranka, a bo delovala v okviru 
SZDL, vanjo pa se lahko 
vključijo vsi komunisti.

Iz vprašanj, odgovorov in 
vsega razgovora je bilo čutiti, 
da SDZ še nima cilja, kako in 
kam bo plula (vse bo odvisno 
od članstva). Glavni cilj je le, da 
bi ljudje svobodno izražali svoje 
mnenje in da bi tako mobilizi
rali vse ustvarjalne sile naroda 
za njegov napredek. Nekateri 
bodo dejali, da je bilo (po ve
ljavnih in razglašenih predpi
sih) to že zdaj možno v okviru
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SZDL; drugi pa bodo upra
vičeno trdili, da glas ljudstva 
doslej ni nihče poslušal.

Za zaključek razprave naj 
zapišem le še vzklik enega iz
med drugače mislečih udeležen
cev sestanka: »Pa drugovi, sve 
to je totalna manipulacija«.

Kdo je zmanipulirani pa se
veda zdaj še ni popolnoma 
jasno (ali pa nekaterim že je).

J. Primc

I»* "».n ■ » i
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(- itxrfzr'Zi Vlak
bratstva in enotnosti
Manifestacija »VLAK BRATSTVA IN ENOT

NOSTI« je tradicionalna že od leta 1961 in je odraz 
stalnih prijateljskih vezi med bivšimi izgnanci iz SR 
Slovenije in njihovimi gostitelji v SR Srbiji. Obenem 
manifestacija pomeni srečanje izgnancev iz naše repub
like, ki jih je okupator leta 1941 izgnal iz njihovih 
domov, s srbskimi brati in sestrami, pri katerih so našli 
svoj drugi dom, toplo prijateljsko zatočišče in s katerimi 
so skupaj preživljali težave vojne vihre ter prenašali 
nadčloveške napore in trpljenje.

Značilno za manifestacijo je, da je Vlak tradicio
nalni simbol ohranjanja, razvijanja in utrjevanja revolu
cionarnih izročil NOB ter pomemben prispevek k na
daljnjemu razvoju in krepitvi bratstva in enotnosti ju
goslovanskih narodov in narodnosti. Vlak je postal 
največja manifestacija povezovanja med slovenskimi 
izgnanci in njihovimi gostitelji, postal je porok, da ve
like revolucionarne izkušnje ne bodo nikoli zamrle. S to 
manifestacijo se revolucionarna izročila NOB pre
našajo tudi na mlajše rodove.

Medobčinska koordinacijska odbora »VLAKA 
BRATSTVA IN ENOTNOSTI« v SR Srbiji in SR Slo
veniji sta v soglasju z vsemi sodelujočimi občinami skle
nila, da letos organiziramo »Vlak bratstva in enot
nosti«, ki bo iz SR Slovenije popeljal medvojne izgnance 
in njihove najožje družinske plane h gostiteljem v SR 
Srbijo.

Vlak bo odpeljal iz Maribora in Jesenic oziroma 
Ljubljane 12. oktobra 1989 zvečer, prispel v Kraljevo 
oz. Titovo Užice, 13. oktobra 1989. Vračal pa se bo 15. 
oktobra 1989 in prispel v Ljubljano 16. oktobra.

V želji, da bi pravočasno opravili vse potrebno za 
srečanje z gostitelji, pozivamo medvojne izgnance in 
njihove ožje družinske člane, da se povežejo s svojimi 
medvojnimi gostitelji v SR Srbiji. Takoj po prejemu 
njihovega vabila pa se zglasijo na sedežu Med
občinskega sveta SZDL Ljubljanske regije, Ljubljana 
— Komenskega 7/IV. nadstropje, najkasneje pa do 31. 
marca 1989, zaradi prijave svoje udeležbe na Vlaku 
bratstva in enotnosti.

Informacije v zvezi s potovanjem dobijo zainteresi
rani na sedežih svojih občinskih konferenc SZDL, na 
Mestni konferenci SZDL Maribor in Medobčinskem 
svetu SZDL Ljubljana.

MED OBČINSKI KO O RD IN A CIJSKI ODBOR 
»VLAKA BRATSTVA IN ENOTNOSTI« 

SLOVENIJE

Vodja DSZ v Kočevju — na pripravljalnem sestanku za ustanovitev podružnice Slovenske demokratične zveze v 
Kočevju je prisotne seznanil s programom te zveze dr. Dimitrij Rupel, kije odgovarjal na vprašanja udeležencev tega 
sestanka (Foto: Primc)
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Zanimiva izobrazbena sestava v obrti

Bi obiskovali tečaj v Kočevju?
.................................................................................................................................. .

Od takrat, ko smo v našem 
glasilu zadnjikrat pisali o delu 
Medobčinskega sklada za izo
braževanje delavcev na po
dročju samostojnega osebnega 
dela Ljubljana, Miklošičeva 26, 
tel. 312-533, seje v tej asociaciji, 
ki pokriva izobraževalne in kul
turne potrebe 8983 delavcev in 
delavk 14 občin ljubljanskega 
območja (brez Domžal in 
Vrhnike) in Zasavja, zgodilo 
več zanimivih stvari. Nad 100 
milijonov denarne pomoči so 
razdelili izobraževalnim usta
novam, uspešno izvedli ekskur
zijo v Makedonijo, ponudili de
lavcem in delavkam nekaj spe
cializiranih tečajev, na 
decembrski skupščini ocenili 
delo sklada v preteklem letu in 
se okvirno dogovorili o njem za 
letošnje leto ter pridobili najno
vejše podatke o lastnikih, so
lastnikih in delavcih v 8.186

obratovalnicah ter o njihovi 
izobrazbi in kvalifikaciji

Iz niza dogodkov oziroma 
sklepov izpostavimo dva: sklad 
bo nadaljeval s specializiranimi 
oblikami izobraževanja ob delu 
za delavce pri obrtnikih in jih o 
tem tudi obveščal s pomočjo 
časnika DELAVEC V OBRTI, 
Radia Glas Ljubljane (UKV 
102,4 mHz) in Radia Trbovlje 
(UKV 103,9 mHz). Februarja 
bo tako izobraževanje spet za 
delavce in delavke iz zasebnih 
gostinskih lokalov, prvič pa za 
frizerke in frizerje. Letos bo po 
daljšem času sklad spet pripra
vil dve ekskurziji v tujino. 50 
udeležencev bo popeljal na iz
redno zanimiv splošni obrtni se
jem, prav toliko pa tudi na spe
cializirani sejem za kovinsko 
stroko. Seveda bo vsem, ki se 
želijo izobraževati ob delu in iz 
dela, povrnil stroške — pod

znanimi pogoji — prav tako kot 
po dogovoru osnovnim organi
zacijam sindikata delavcev pri 
obrtnikih oziroma sekcijam pri 
obrtnih združenjih, v katerih 
sodelujejo tudi delavci.

Pa se pomudimo še malo pri 
izobrazbeni in kvalifikacijski 
strukturi lastnikov, solastnikov 
in delavcev v zasebnem delu 
drobnega gospodarstva v naši 
občini.

V naši občini je bilo 31. de
cembra 1987. leta 281 obrato
valnic oziroma 281 lastnikov in 
solastnikov ter 214 delavcev in 
delavk. Delavcev je bilo tako 88 
več kot 31. grudna 1985. leta.

Inštitut za regionalne eko
nomske raziskave Ljubljana 
oziroma njegova sodelavca 
Franc Dragan in mag. Stanka 
Setnikar-Cankar sta ugotovila 
naslednjo izobrazbeno in kvali
fikacijsko sestavo:

Izobrazba Št. delež
visoka izobrazba 6 19,4%
višja izobrazba 6 19,4%
srednja izobrazba. 19 61,3%
nižja izobrazba — —
SKUPAJ 31 100%

Kvalifikacija Št. delež
visoka kv. (VKV) 25 5,4%
kvalifik. (KV) 298 64,2%
polkvalif. (PK) 26 5,6%
brez kvalif. (NK) 115 24,8%
SKUPAJ 464 100%

Naša občina izstopa v pri
merjavi z drugimi občinami, ki 
jih zajema Medobčinski sklad 
za izobraževanje delavcev na 
področju samostojnega oseb
nega dela Ljubljana, Mi
klošičeva 26, s tem, da se delavci 
pri obrtnikih ne odločajo za 
izobraževanje ob delu ali iz 
dela. Žal tudi ni pobud, ki bi 
omogočile organiziranje po
sebnih tečajev v Kočevju skupaj 
z delavci iz ribniške občine in bi 
jih sklad z eno ali več izvajal
skimi organizacijami z veseljem 
pripravil. Stane Jesenovec

Kratek stik
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Nekje sem prebral, da je 
obrtna storitev stara kot naše 
človeštvo. Kaže torej, da v 
družbeno koristnost te dejav
nosti ne gre dvomiti. V prete
klosti je bilo tovrstno delo raz
lično ovrednoteno: družba je 
izkoriščala obrtnike, pa tudi 
obrtniki družbo, odvisno od 
kulturne stopnje in organizira
nosti posamezne družbe.

Izkoriščanja in špekulacije 
obrtnikov pa pričajo, daje naša 
družba vedno bolj neorganizi
rana. Pri nas v Kočevju so 
tovrstna dela dokaj nekontroli
rana, zato je možnosti brezduš
nega izkoriščanja kar dovolj. 
Razumljivo je, da obrtniki tako 
stanje v polni meri izkoriščajo. 
Znanka mi je povedala, da ji je 
električar ob koncu dela izustil 
tak račun, da je morala vzeti 
hoffmanove kapljice. Poznam 
tudi primer, ko je zidar v no
vembru lanskega leta stranki 
zaračunal 23.000 din na uro 
(poleg hrane in pijače, s katero 
mu je stranka postregla). Kot 
svojevrsten ocvirek naj ob tem

primerjam delo prosvetnega de
lavca z višješolsko izobrazbo. 
Pri zborovodskem delu vredno
timo opravljeno popoldansko 
oziroma večerno uro usklajeno 
z redno šolsko uro v razmerju 
1:2. Zaslužek zidarja je v raz
merju s šolsko uro 1:4. Ver
jetno je takih odklonov v 
Kočevju še več. Morda so od
stopanja še izrazitejša. Zadevo 
bi bilo vsekakor vredno teme
ljito raziskati. ,

Ugotavljam, da se ljudje v 
vsesplošni zmedi in brezprav
nosti obnašamo, kot da nam je 
vse dovoljeno. Delovne morale 
in poštenosti' skorajda ni več. 
Nimamo več občutka za realno 
presojo, za pravo zdravo mero, 
za nekakšno »zlato sredino«. 
Prav grozljivo: pri delu nimamo 
več srca!

Začel se je boj za obstanek. 
Boj, v katerem za marsikoga 
kratek stik ni več pomemben. 
Pomembno je naše preživetje — 
naše golo življenje.

Ive Stanič

Odgovor občine Kočevje

Problem v tokratnem Krat
kem stiku je bolj problem po
sameznikov oziroma naročni
kov del. Zakaj? Cene obrtnih 
storitev prosto oblikujejo obrt
niki sami. Tu vlada zakon po
nudbe in povpraševanja in to 
prosto po pogojih tržišča. To po 
domače pomeni, da tisti, ki išče 
obrtnika, skuša najti najugod
nejšega izvajalca. Najugodnejši 
pa je tisti, ki je kvaliteten in 
hkrati najcenejši. Zato pripo
ročamo, da se za cene storitev 
pogovorite na začetku in ne šele 
po opravljenem delu.

Sicer pa po veljavnem Obrt
nem zakonu v SR Slovenije iz 
leta 1988 občinski upravni or
gani nimajo možnosti vplivati 
na cene storitev, pac pa lahko 
občinska skupščina z odlokom 
določi, v katerih dejavnostih 
lahko delavci opravljajo go
spodarske in druge dejavnosti 
kot postranski poklic in s so
delovanjem združenega dela, 
davčno politiko in inšpekcijsko 
službo omejujejo pretirano rast 
popoldanske obrti oziroma 
proučujejo smotrnost obrti po
sameznih strok. Upravni organi

pa so dolžni izdajati dovoljenja 
vsem obrtnikom, ki izpolnju
jejo pogoje za opravljanje take 
dejavnosti, predpisane z obrt
nim zakonom in odlokom 
občinske skupščine ter sprem
ljati njihovo izvajanje, kar po
meni odzivati se na morebitne 
prijave in kaznovati kršilce za
kona. To pa je tudi vse, kar so 
dolžni storiti upravni organi. 
Vse ostalo je prepuščeno dogo
voru med naročniki in izvajalci.

Resje, da se morala in pošte
nost vse hitreje oddaljujeta od 
človeka in tako postajata vse 
bolj zastareli človeški odliki; res 
pa je tudi, da je še veliko takih 
ljudi, ki se ne znajo dogovoriti, 
se ne znajo tržno obnašati, na
ročajo različna dela, potem pa 
zaradi visokih cen padajo v ne
zavest.
Vodja odseka za plan in analize 

Marta Briški, dipl. im

KOČEVSKI MOZAIK 
22. februar 1989 
ixl 13. do 15. ure 
telefon: 851-061

Dobro delo — 
dobri osebni dohodki
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Ocena razmer po prvem stav
kovnem valu, ki je januarja pre
plavil kočevske delovne organi
zacije in stališča do tega so vroča 
tema, a kateri so te dni razprav
ljali na različnih občinskih tele
sih, med drugim tudi na zadnji 
seji P OK SZDL. Temeljne ugo
tovitve dve uri trajajoče razprave 
so, da je na vsak način potrebno 
poiskati globlje vzroke za neza
dovoljstvo delavcev, saj se za 
zahtevami po višjih osebnih do
hodkih skriva marsikaj, kar je 
treba spremeniti 'tudi za ceno 
zamenjav vodilnih delavcev.

Standard zaposlenih je v 
kočevski občini nizek, saj 
osebni dohodki zaostajajo 
15—20% za republiškimi pov

prečji, vendar bo vseeno po
trebno ločiti delovne organiza
cije, kjer so stavkali, ker so sc 
znašli na robu eksistencialnega 
minimuma od tistih, kijih je za 
seboj potegnil stavkovni val, 
čeprav pravih vzrokov za neza
dovoljstvo niso imeli.

Zanimiva in potrebna 
proučitev je tudi ugotovitev, da 
so se vse prekinitve pričele v ne
posredni proizvodnji in da se 
stavkajočim niso nikjer pri
družili neproizvodni delavci.

Predsedstvo socialistične zve
ze je sprejelo sklep, da je po
trebno narediti vse kar je v moči 
občine za rezbremenitev go
spodarstva in naj se končno 
prezaposli neproduktivno za
poslene delavce — občinska 
uprava, družbenopolitične or
ganizacije, SIS in razna med

občinska telesa ne smejo biti 
nobena izjema.

Med svoje sklepe so vključili 
tudi tiste, ki sta jih sprejela 
občinski sindikat ter komite, 
med drugim, da se zavzemajo za 
socialno varnost delavcev, a ne 
na račun najemanja novih kre
ditov, kar bo agonijo le podalj
šalo, ne pa tudi odpravilo vzro
kov nezadovoljstva. Višje plače 
naj temelje na boljših rezultatih

Dopisujte V
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dela oz. na ustvarjenem in ne 
planiranem dohodku.

Govor je bil tudi o škodlji
vosti uravnilovke, ki že prevla
duje po kočevskih kolektivih ter 
o tem, da so vodilni, kjer nimajo 
vizije, prihodnosti, hitro klonili 
pred zahtevami, medtem ko so 
v kolektivih; kjer vedo kaj 
hočejo,, znali predočiti posle
dice, če bi delili več kot ustva
rijo.

Razpravo o nastalih razme
rah v kočevski občini po stav
kovnem valu so sklenili z mi
sijo, da bo treba vse ukrepe, ki 
naj bi doprinesli k razbreme
nitvi gospodarstva spremljati 
ali se res uresničujejo, da ne bi 
ostali mrtva črka na papirju kot 
že toliko drugih poprej, pa tudi 
z ugotovitvijo, da bodo stavke 
poslej del vsakdanjosti, saj v 
tržnem gospodarstvu, za katero 
smo se tako zavzemali, ne bo 
prizanešeno nikomur, najmanj 
pa tistim, ki delajo slabo oz. 
nimajo'nobenih razvojnih pro
gramov.

(M. S.)

Mimogrede
iiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiitiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiH

Kočevske zgodbe

Bilo je leta 1941. V Kočevje 
so prišli Italijani. Uniformirani 
italijanski vojaški godbeniki so 
v paradnem stroju korakali 
skozi mesto. Pred godbo je diri
gent z veliko palico samoza
vestno nakazoval ritem. S kole
som sem se peljal proti njim. V 
trenutku sem se domislil, da bi 
zaigral nesrečo in se zaletel v 
domišljavega dirigenta. In res, 
ko so bili tik pred gimnazijsko 
stavbo, sem se v dirigenta zale
tel tako nerodno, da sem poleg 
njega podrl še dva godbenika. 
Medtem ko sem pobiral kolo, 
sem slišal nekaj italijanskih 
psovk, nakar so sledile tri 
krepke brce v rit. Še danes se 
živo spominjam, kako sem sredi 
Kočevja podrl tri italijanske vo
jake.

upokojenec, 62 let
I

Znanec mi je povedal, da je 
pred desetimi leti delal šoferski 
izpit. Ko je z avtomobilom preč
kal železniško progo pri LIK-u, 
je član izpitne komisije rekel, naj 
vozilo ustavi. Ko je znanec po 
ukazu ustavil vozilo, mu je le-ta 
rekel, da izpita ni opravil, ker je 
ustavil vozilo na progi in bi jih 
zato lahko povozil vlak. Znanec 
mu je odgovoril: »Vlaka zago
tovo ne bo, ker vozi le enkrat na 
dan in še tega vozim jaz«.

prosvetni delavec, 35 let

Kot »raubšica« sva s prijate
ljem na Rinži pri Mahovniku 
večkrat lovila ribe. Ko sva tako 
nekoč odšla na ribolov, sem pri
jatelju obljubil, da bo prva riba, 
ki jo bom ulovil, njegova. Uple
nil sem lepo ščuko. Ščuka je bila 
le prevelika, da bi jo dal prija
telju, zato sem se premislil in jo 
dodelil sebi. Potem pa sta naju 
ulovila dva prava ribiča. Večji 
meje zgrabil za ovratnik, jaz pa 
sem se ves prestrašen branil: 
»Veste, ta ščuka ni moja, pač pa 
prijateljeva«.

avtomehanik, 49 let

Znanka iz Podgorske utice je 
prosila svojega prijatelja me
sarja, naj pride zaklat prašička. 
Mesar je vzel ves potreben pribor 
za zakol in odšel k njej na dom. 
Ko je tam vpraša! za prašička, 
mu je znanka pokazala kletko z 
morskim prašičkom.

obrtnik, 36 let

Bilo je pred sedmimi leti. 
Nekdo iz naše lovske druščine je 
zasledil trop divjih prašičev. 
Zbralo se nas je prek dvajset 
lovcev in odšli smo na skupni 
lov za prašiči. Sam sem slučajno 
vedel, kje so prašiči, in sem eno 
uro pred lovom na lovišču med 
breze nastavil staro nagačeno 
lisico. Ko je skupina lovcev za
gledala lisico, je večina poska
kala iz avtomobilov in začela 
streljati nanjo. Med streljanjem 
je bilo slišati komentarje:
» Moja je, jaz sem jo prvi zadel« 
Ker lisica ni zbežala, so nekateri 
menili, da je od strahu okame- 
nela, drugi pa so rekli, daje ver
jetno zmrznjena. Nekdo je le šel 
pogledat, in ko jo je dvignil, je 
rekel: »Ta je pa našopana«. 
Mlajši lovec pa je dodal: »Prvič 
sem streljal na lisico in še to v 
nagačeno«. Kočevska lovska 
druščina se na ta račun še dan
danes rada nasmeje.

lovec, 40 let

Pred nekako desetimi leti sta 
se dve ugledni kočevski osebnosti 
s področja kulture in zdravstva v 
gostilni KMET krepko sprti. Ko 
je že kazalo, da si bosta začela 
deliti tudi udarce, so pristopili 
prisotni in ju začeli miriti. Kljub 
posredovanju so še naprej padale 
ostre in obtožujoče besede ter 
grožnje, da bosta že pozneje 
obračunala. Pa se nekdo spomni 
in ju vpraša, zakaj se prepirata. 
Prvi je zabrundal, da so zdajšnji 
prebivalci Kočevja Kočevci, 
drugi pa je v jezi zakričal, da smo 
Kočevarji in pika. Ko so tako 
prisotni ugotovili vzrok njunega 
prepira, so ju pustili, naj se rav
sata naprej, močnejši pa naj do
toči ime naših krajanov. Ker se je 
njun dvoboj končal neodločeno, 
še danes ne vemo, ali smo 
Kočevci ali Kočevarji.

upokojenec, 72 let

Pošteno sem se nasmejal, ko 
sem pred mnogimi leti v starih 
Kočevskih novicah prebral na
poved za film Nema mira medu 
maslinama (oljkami). Slovenski 
prevod tega filma se je namreč 
glasil: Ni miru med muslimani.

novinar, 55 let

Nekoč smo mlajšega polharja 
odpeljali na polharski krst. 
Zažugali smo mu, da mora 
prvega polha potegniti iz polšje 
pasti v popolni temi. Nekdo iz
med starih polharjev se je v polšjo 
past podelal. Ko je tako novinec 
šaril po pasti, je ugotovil, da je v 
njej nekaj toplega. Stari polharji 
so ga spodbujali, naj z roko seže 
še globlje v skrinjico in naj polha 
krepko zagrabi. Nenadoma je 
vzkliknil: Tudi mehak je«. Čudne 
vonjave pa so v novopečenemu 
polharju vzbudile dvom. Preiz
kušeni polharji' niso mogli več 
zadrževati smeha, zato je novi
nec odkril prevaro. Potegnil je 
roko iz skrinjice in ves zgrožen 
ugotovil, da je bil njegov sum 
utemeljen. Osramočen je pogle
da! okrog sebe in stekel k bliž
njemu studencu. Vso pot ga je 
spremljal smeh njegovih nagaji
vih tovarišev.

polhar, 40 let

Dedek Mraz je pred leti obi
skal kočevske otroke z zvrha
nim košem daril. Ko je klical 
posameznike, je poklical tudi 
Marjanco Jemec-Božic. Nekaj
krat je ponovil to ime, vendar 
punčke ni in ni bilo na oder. 
Tedaj se je deklici iz prve vrste 
posvetilo in je dedku Mrazu 
šepnila na uho, da Marjanca 
Jemec-Božic ni deklica iz 
Kočevja, pač pa avtorica ilu
stracije na darilnem paketu. 
Dedek Mraz se je odkašljal in 
dodal, da imamo na Kočev
skem zelo bistre otroke.

prosvetna delavka, 41 let

Pred napovedanim zborom 
pristašev demokratičnega gi
banja v Kočevju so organizatorji 
povabili glavna govornika Ja
neza Janšo in Dimitrija Rupla na 
kratek posvet v hotel Pugled. 
Med pogovorom se je približal 
predsednik čebelarskega društva 
in ogovoril tov. Štejaniča: »To
variš inšpektor...« Rupel se je v 
trenutku obnil in začudeno po
gledal Štejaniča. le-ta pa je za
devo takoj pojasnil: »Nič hudega, 
tovariš Rupel, sem samo veteri
narski inšpektor.«

prosvetni delavec. 50 let 

Pripravil: Ive Stanič
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Delovna organizacija 
Avto-Kočevje in njenih 40 let
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V svojih 40 letih obstoja se je delovna organizacija razvila 
v uspešnega izvoznika storitev

Letos praznuje delovna or
ganizacija Avto-Kočevje 40- 
letnico. Zato je prav, da jo 
predstavimo našim delovnim 
ljudem in občanom in pri
kažemo njeno pot vse od usta
novitve pa do danes.

Delovna organizacija Avto- 
Kočevje je bila ustanovljena z 
odločbo vlade LRS z dne 6. 2. 
1949 pod imenom Gozdarsko 
avtopodjetje Kočevje in s pred
metom poslovanja: avtomo
bilski prevoz gozdnih proizvo- 
doy, lesnih sortimentov in dru

težko prodreti tudi na medna
rodno tržišče. Od leta 1956 dalje 
srečujemo tovornjake iz 
Kočevja po vseh cestah Evrope 
in Bližnjega Vzhoda.

Leta 1966 je delovna organi
zacija dobila novo ime, ki ga 
nosi še danes.

Pregled dosedanje razvojne 
poti delovne organizacije jasno 
kaže, da je osnovna dejavnost 
— cestni tovorni promet — na
predovala in dosegala zadovo
ljive rezultate. Vsi poskusi 
vključevanja dodatnih dejav

gega materiala za potrebe 
republiških podjetij in ustanov 
iz resora ministrstva za goz
darstvo in lesno industrijo.

V letu 1957 se je gozdarsko 
podjetje preimenovalo v Avto, 
Splošno avtoprevozništvo 
Kočevje s predmetom poslo
vanja: splošni, osebni'in bla
govni prevozi z avtomobili in 
priklopniki vseh vrst s pro
metno mrežo v območju SFRJ.

V letu 1956 je bil razširjen 
predmet poslovanja za prevoze 
v inozemstvo.

V letu 1958 je Avto-Kočevje 
ustanovilo obratno enoto 
STOJNA za izdelavo kolesnih 
obročev, avtomobilskih priko
lic, priključkov za vleko priko
lic, univerzalna hidravlična 
dvigala in druge rezervne dele 
za prikolice in avtomobile. 
Splošni interesi gospodarskega 
razvoja občine in regije so zah
tevali odcepitev tega obrata od 
matičnega podjetja. Ta obrat je 
s še nekaterimi drugimi obrati 
postal temelj novega podjetja, 
ki danes posluje pod imenom 
IT AS Kočevje.

V letu 1975 je delovna orga
nizacija rešila problem obratnih 
in tehničnih prostorov, zlasti s 
pralnico vozil za lastne potrebe 
in halo za tehnične preglede. 
Istočasno je bilo tudi rešeno 
vprašanje poslovnih prostorov.

Ob ustanovitvi leta 1949 je 
podjetje zaposlovalo 152 delav
cev in razpolagalo s 40 kamioni 
in 7 prikolicami. Danes zapo
sluje skupaj 450 delavcev in 
obratuje s 178 vozili ter 90 pri
kolicami v skupni nosilnosti 
3.640 ton.

V letu 1988 so vsa vozila pre
vozila 179,195.900 ton/km, kar 
je 30-krat več kot v prvem letu 
obstoja.

Ker se je delovna organiza
cija s svojim solidnim servisom 
uveljavila v Jugoslaviji, ni bilo

nosti niso prinesli želenih rezul
tatov in so le siromašili osnovno 
dejavnost. Z dokončno opustit
vijo stranskih dejavnosti v letu 
1977 je delovna organizacija 
pospešeno vlagala sredstva za 
nakup novih vozil. Rezultat na
vedene usmeritve se danes kaže 
v tem, da posodobljeni vozni 
park v povprečno starostjo 5 
let, zagotavlja kvalitetne usluge 
in možnost konkurence na 
mednarodnem tržišču. Ugoto
vimo lahko, da je bila takšna 
odločitev pravilna, saj bi danes 
ob zaostrenih pogojih gospo
darjenja, ob hudi konkurenci in 
nasičenosti prevoznih kapaci
tet, imeli dosti manjše možnosti 
za uspešno poslovanje. Prav 
tako je bila, v skladu z današ
njimi potrebami, sprejeta po- \ 
slovna odločitev, da se čimveč 
storitev opravi za znanega 
kupca, to je, da se za čimveč 
storitev sklenejo pogodbe.

In kako naprej? V letu 1989 
načrtuje delovna organizacija, 
da bo obdržala nivo prevoznih 
kapacitet, hkrati pa investirala 
v posodobitev mehanične de>- 
lavnice in nakup specialnega 
vozila za prevoz kemikalij. 
Slednje bo rezultat skupnih vla
ganj z DO Melamin za njene 
potrebe. Povsem nov objekt naj 
bi zrasel ob sedanji mehanični 
delavnici, v kateri bodo dani 
boljši delovni pogoji servisnim 
delavcem, hkrati pa bo v njej 
možno popravljati specialna 
vozila za prevoz volumenskega 
tovora (jumbo). Vzporedno z 
izvajanjem načrtovane razvojne 
usmeritve poteka tudi povsem 
načrtno izobraževanje potreb
nih kadrov. V to vlaga delovna 
organizacija precejšnja sredstva, 
saj se zaveda, da le ustrezno 
usposobljen kader lahko zago
tavlja pričakovane rezultate.

Osnovna usmeritev razvoja 
naslednjih nekaj let bo torej te
meljila na:

— boljši organiziranosti pre
voza, kar bo imelo za posledico 
optimalnejše izkoriščanje voz
nega parka in povečanje pro
duktivnosti dela;

— kvalitetnejšem razvoju us
lug z obnavljanjem voznega 
parka z novimi sodobnimi vo
zili in z možnostjo raznovrstnih 
prevozov;

— izboljšanju ekonomičnosti 
poslovanja predvsem z 
upočasnjevanjem rasti stro
škov;

— ohranjanje doseženega de
leža v izvozu prevoznih storitev.

Poudarimo lahko, da izva
janje prvih treh usmeritev zago
tavlja uspeh na področju izvoza 
storitev. V dosedanjih prizade
vanjih na tem področju je bil 
delovni kolektiv Avto-Kočevje 
uspešen, saj je v letu 1988 z iz
vozom dosegel 89 % delež v ce
lotnem poslovanju, kar pred
stavlja priliv v višini 11.789.948 
DEM s konvertibilnega po

dročja in 11.578.118 DEM po 
57. členu Zakona o deviznem 
poslovanju od domačih kupcev, 
ali skupaj 23,368.066 DEM 
prometa, kar je za 21 % več kot 
v letu 1987.

Navedeni rezultati so bili do
seženi z izjemnim naporom ce
lotnega kolektiva, saj so poslo
vanje stalno spremljale težave, 
kot je akutno pomanjkanje 
obratnih sredstev, dovolilnic, 
padanje cen na mednarodnem 
tržišču zaradi prevelike konku
rence, razni administrativni 
ukrepi ipd. Kljub temu, da še 
niso znani ukrepi za reševanje 
težav v celotnem jugoslovan
skem gospodarstvu, delovni ko
lektiv z upanjem na boljše zre v 
svojo prihodnost s čvrsto začr
tano mislijo, da bodo tovorna 
vozila Avto-Kočevja še vrsto let 
vozila po cestah domovine, 
Evrope in še kje. Sedanjih 40 let 
pomeni osnovo še nadaljnjih 40 
let in več let.

Gradbeno podjetje ZIDAR
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Osnovna dejavnost je iz
gradnja vseh vrst gradbenih ob
jektov. Opravljajo predvsem 
dela v kočevski in ribniški 
občini ter področju reške regije, 
predvsem na Reki, kjer je te
meljna organizacija, ter na oto
kih Krku in Rabu.

V Kočevju sta dve temeljni 
organizaciji, gradbena proiz
vodnja in strojni obrati, kjer 
nudijo usluge gradbene organi
zacije in transporta, ter še do
datni program prikolic za 
osebne avtomobile, kakor tudi 
tovornih, in program za prevoz 
raznoraznih strojev, čolnov, 
jaht ipd. Poleg tega pa vršijo še 
poseben program avtovlakov 
za prevoz osebnih avtomobilov 
Rent-a-car in distribucijo oseb
nih vozil iz tovarn, ki proizva
jajo tovornjake.

Trenutno imajo zasedene 
pretežno vse kapacitete in v 
glavnem izvajajo dela na Rabu.

Na Punatu pripravljajo 
gradnjo novega hotela, ki naj bi 
bil končan po predvidevanjih 
meseca maja leta 1990. Gradnja 
tega hotela je na principu TI- 
MESHARE, časovnega za
kupa. V hotelu bodo poslovni 
prostori za vse dejavnosti, ki so 
v hotelih, boutiqui, frizerstvo, 
zlatarstvo...

V prvih dneh letošnjega leta 
so uspeli v natečaju za rekons
trukcijo turističnega naselja 
San Marino na Loparju v vred
nosti približno 9 milijard dinar
jev z rokom dovršitve do L 
maja.

Vsakih štirinajst dni preda
jajo en avtovlak za naročnike 
Kompas Herz Ljubljana.

Lani so uspešno končali sta
novanjski objekt v ulici Heroja 
Marinclja z rekordnim rokom 
izvedbe, 8 mesecev.

Načrte za nadaljnje delo 
imajo začrtane v razvojnih pro
gramih, kjer mislijo obvlado
vati zdajšnja tržišča. Nadalje 
bodo-šli v najkrajšem času v 
reorganizacijo podjetja po no
vem zakonu o podjetjih. V tem 
letu nameravajo sprejeti nov 
razvojni program za naslednje 
srednjeročne obdobje, kjer bi 
prikazali predvsem razvoj pod
jetja v smeri ohranjanja zdajš
njega tržišča in njegovega raz
širjanja ter nadaljevali s pre- 
konstruktiviranjem zaradi 
primanjkovanja gradbenega 
dela, zmanjšanih investicij...

Tudi v tem podjetju je prišlo 
do prekinitve dela, in sicer sta 
prekinila z delom dveh gradbišč 
ter še nekaj ljudi. Vseh skupaj je 
bilo približno petdeset. Do pre
kinitve je seveda prišlo zaradi 
nizkih osebnih dohodkov. De
lavci so se kmalu vrnili na delo, 
zvečer pa je bil v samskem 
domu pogovor o osebnih do
hodkih.

Na Punatu je še možnost za
kupa sob za letovanje, kar je 
zanimivo za kočevsko gospo
darstvo, informacije o tem pa se 
dobijo pri hotelski organizaciji 
na Punatu.

Romana Novak

Delavci SGP Zidar so v kratkem času (7—8 mesecev) zgradili novih 55 
stanovanj v ulici heroja Marinclja. V blokih D, Et F s stanovanjsko površino 
preko 3.000 m2 stane dvosobno stanovanjc okoli 180 milijonov din. V začetku 
tega meseca še ni bilo prodanih 20 stanovanj (foto: P. S.)

Ekološki laboratorij 
v MELAMINU
milili.... ........................ ............................ .

V zadnjem času smo priča vse večjemu onesnaževanju okolja 
pri nas. Tako ni Slovenija v nič kaj zavidljivem položaju po ones
naženosti rek celo v primerjavi z razvitimi zahodnimi državami. 
Vendar se tudi na tem področju vse bolj osveščamo, tako da 
trenutno teče nekaj akcij za zmanjšanje onesnaženosti okolja kot 
so: uničevanje nevarnih odpadkov v posebnih pečeh, atestiranje 
analitskih laboratorijev za posamezne parametre onesnaževanja, 
novi zakoni in predpisi na področju varstva okolja itd.

Tudi v Melaminu želimo na 
tem področju doseči bistven 
kvalitativen premik. Kot ke
mična tovarna predstavljamo 
že po svoji naravi dela poten
cialno nevarnost za okolje, zato 
je naša dolžnost skrbno nadzi
rati emisije nevarnih snovi v 
zrak in odpadne vode. Od pra
vilno merjenih parametrov 
onesnaženja so odvisni ocena 
stanja in tudi varnostni ukrepi. 
Natančnost meritev pa je od
visna od kvalitete merilne 
opreme. Brez sodobne opreme 
si ne moremo predstavljati 
spremljanja in reševanja eko
loških problemov.

Da bi lahko bolj natančno 
nadzirali vse možne parametre 
onesnaženja, smo se odločili 
ustanoviti moderen ekološki 
laboratorij z vso potrebno 
opremo in ustreznimi, kadri. 
Razvoj laboratorija naj bi pote
kal v dveh fazah. Prva faza 
predstavlja uspodabljanje labo
ratorija za samostojno nadzo
rovanje vseh parametrov ones
naženja odpadnih voda, ki jih je 
Melamin dolžan periodično 
podajati republiški inšpekciji. 
Druga faza pa naj bi obsegala 
nabavo opreme in registracijo 
laboratorija za izvajanje analiz 
na širšem ribniško-kočevskem 
področju.

Do sedaj so nam. analize od
padnih voda opravljale tuje in
stitucije (Zavod za varstvo 
okolja, Kemijski institut Boris 
Kidrič, Krka Novo mesto), 
vendar pa so bile te meritve 
omejene na določene termine in 
povezane s precejšnjimi stroški. 
Podjetje lahko veljavno izvaja 
samo tiste analize, za katere je 
doseglo atest pri ustrezni insti
tuciji. Zato je prva naloga eko
loškega laboratorija atestirali 
analitske metode za določanje 
parametrov onesnaženja, ki jih 
lahko že določamo z obstoječo 
opremo. Zaenkrat smo dosegli 
ateste za štiri analizne metode.

Velik problem predstavlja 
tudi sama lokacija laboratorija. 
Zato smo investirali v nove 
prostore, ki jih bomo začeli

uporabljati predvidoma do 
začetka drugega kvartala. 
Ravno tako nabavljamo ana
litsko opremo za določanje po
sebnih parametrov onesnaže
vanja. Predvidoma do meseca 
maja bomo tako dobili apara
turo tekočinski kromatograf 
(HPLC — high performance li
quid chromatograph), s katero 
bo možno določati npr. zelo 
nizke koncentracije fenolov, ni
tritov, nitratov, fosfatov in dru
gih spojin. Ustrezno j<; po
trebno izobraziti in specializi
rati osebje, ki bo delalo na tem 
področju. Organizirali smo 
oglede registriranih laboratori
jev in obiske seminarjev na 
temo varstvo okolja. Poleg tega 
imamo diplomiranega inženirja 
kemija, ki nadaljuje študij na 
tretji stopnji in razvija nove me
tode za analize odpadnih voda.

Organizacija modernega eko
loškega laboratorija zahteva 
precejšnja finančna vlaganja. 
Po grobi oceni je potrebno ca. 
900 milijonov dinarjev za iz
vedbo celotnega projekta. Tak
šna vlaganja pa predstavljajo za 
Melamin precejšnjo obremeni
tev. Za hitrejši razvoj bi bilo po
trebno širše sodelovanje s pod
jetji različnih panog, ki so zain
teresirana za meritve svojih 
odpadnih voda. Naš namen je 
dobiti čimveč informacij o 
možnih onesnaževalcih na rib
niško-kočevskem področju in o 
snoveh, ki bi jih bilo potrebno 
določati v odpadnih vodah. Le 
tako bomo lahko nabavljali 
opremo, ki bo ustrezala realnim 
potebam. Možno bi bilo tudi 
sovlaganje v laboratorij.

Melamin nima samo namena 
povečati proizvodnjo, kvaliteto 
izdelkov, prodirati na tuje 
tržišče, ampak omogočiti z res
nim in odgovornim odnosom 
do ekoloških vprašanj tudi bolj
šo kvaliteto življenja ljudem, ki 
živijo v njegovi bližji in širši 
okolici. Prvi korak k uresničitvi 
tega načrta je ravno ustanovitev 
ekološkega laboratorija.

dipl. ing. Srečko Štefanič

IZOLIRKA Ljubljana je predstavila 
svoj program in uporabo izolacijskih 
materialov

V organizaciji Občinskega gasilskega centra Kočevje in 
Izolirke Ljubljana so bila tri predavanja o uporabi hidro- 
izolacijskih, toplotno izolacijskih in protipožarnih materia
lov. Ob tej priložnosti so kazali tudi razstavo izolacijskih 
materialov. Udeleženci teh nadvse skrbno pripravljenih 
predavanj so se podrobno seznanili ž uporabo teh materia
lov pri gradnjah in ostalih namenih. Kritično so ocenili 
predpis, ki predpisuje plačevanje prometnega davka na te 
materiale.

Menili so, da bi zaradi varčevanja z energijo morali 
omogočiti, da bi tisti, ki želijo te materiale vgraditi, kupo
vali čim ceneje.

—vd
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Kočevska Reka:

Gasilci ocenili svoje delo
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Na nedavnem občnem zboru 
so gasilci kritično ocenili svoje 
delo v preteklem letu. Kljub 
temu daje bilo v preteklem letu 
izvoljeno novo vodstvo društva 
je bila iz poročil razvidna kon
tinuiteta dela. Vse planirane na
loge so bile v celoti realizirane. 
Osnovni poudarek je bil po
novno na preventivi, strokov-

velika odgovornost, saj je uspeh 
dela odvisen predvsem od nje
govega dela, ki pa mora imeti 
tudi vsestransko podporo.

Tesno sodelovanje z DO 
»Snežnik«, KS Kočevska Reka 
in občinsko gasilsko zvezo je 
bilo že do sedaj uveljavljeno na 
vseh področjih in tako bo tudi v 
bodoče.

Mlade gasilke iz Štalcerjev G. S.

nem in praktičnem ' usposab
ljanju, dopolnjevanju opreme, 
še posebej pa je bilo izpostav
ljeno delo s pionirji in mladinci. 
Gasilci se še kako zavedajo, da 
je edina perspektiva za obstoj in 
delovanje društev vključevanje 
in animiranje najmlajših čla
nov. Sprejeti program dela 
društva za leto 1989 se v bistvu 
ne spreminja v primerjavi z 
lanskim. Še posebej izpostav
ljena je stalna kadrovska po
polnitev enot, delo z mladimi 
gasilci ter nabava opreme. Vse
kakor je pred vodstvom društva

Na občnem zboru so bila 
podeljena tudi priznanja za 
aktivno delo v gasilstvu, in si
cer:

— Občinsko priznanje 111. 
stopnje so prejeli: Milan Ma
vrin, Tone Zidar, Stane Ferder- 
ber, Drago Žurga, Sandi Šercer.

— Društveno priznanje so 
prejeli: Franc Zidar, Tone
Ješelnik, ekipi pionirjev in pio
nirk.

— Priznanje za 20 let delo
vanja v gasilstvu — Tone Jordan

— Priznanje za 10 let delo
vanja v gasilstvu — Milan Kotar

Proslavili sto let ribištva
lllllllllllllllllllllllllllllllUlllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllHIIIIIHIIIIIIIIIItllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll

V hotelu Pugled v Kočevju je 
bila 16. decembra proslava ob 
100-letnici organiziranega ri
bištva na Slovenskem. Organi
zirala jo je Ribiška družina 
Kočevje, udeležili pa so se je 
predstavniki Ribiške zveze Slo
venije, Zveze ribiških družin 
Ljubljana, občinske skupščine 
in izvršnega sveta Kočevje, 
družbenopolitičnih organizacij, 
sosednjih ribiških družin iz Slo
venije in Hrvaške, delovnih 
organizacij in lovske zveze.

Na svečanosti je govoril 
predsednik RD Kočevje Tine 
Selan, ki se je najprej spomnil 
profesorja Ivana Franketa, ri
biča, ribiškega pisatelja in ri
biškega strokovnjaka, ki je kot 
prvi Slovenec pred 100 leti 
umetno vzredil postrvji zarod; 
nato Ribiškega zakona za Voj
vodino Kranjsko, ki ga je tudi 
pred sto leti podpisal avstrijski 
cesar Franc Jožef. Spregovoril 
je še o delu in načrtih Ribiške 
družine Kočevje, varstvu okolja 
(predvsem ribolovnih voda), pa 
tudi o žglednem sodelovanju s 
hrvaškima ribiškima druži
nama »Goran« z Broda na 
Kolpi in »Čabranke« iz Čabra.

Tudi predstavnik Ribiške 
zveze Slovenije, tovariš Ahčan, 
ki je pozdravil udeležence pro
slave v imenu Ribiške zveze 
Slovenije in Zveze ribiških 
družin Ljubljana, je med dru
gim pohvalil kočevskoribiško 
družino zaradi zglednega sode

lovanja s hrvaškima ribiškima 
družinama pri gospodarjenju z 
reko Kolpo. Pravx kočevski ri
biči so med tistimi, ki so med 
prvimi začeli sodelovati s 
hrvaškimi ribici.

Na svečanosti so se spomnili 
tudi že pokojnih organizatorjev 
in vodij ribiške družine 
Kočevje, in sicer inženirja 
Slavka Volka, prvega predsed
nika Ribiškega društva 
Kočevje, dolgoletnega pred
sednika RD Rudija Mazzonija 
pa še Alojza Skendra in Alojza 
Jakopina.

Podelili so tudi priznanja Ri
biške zveze Slovenije. Plaketo 
RZS je prejela Ribiška družina 
Kočevje, red RZS tretje stopnje 
pa Alojz Gumzej, Franc Klun, 
Janez Merhar, Martin Štefančič 
in posestvo Snežnik iz 
Kočevske Reke. Priznanja 
četrte stopnje Ribiške družine 
Kočevje pa so prejeli: Jože Na
glič, Vlado Mezsaroš, Jože 
Poje, Mitja Hribar, ' Franc 
Premrl, Anton Žagar in Konrad 
Lampe.

V lepem in zanimivem kul
turnem programu so sodelovali 
učenci šole Zbora odposlancev 
iz Kočevja. Prebrali so tudi več 
zelo zanimivih spisov o ribah, 
ribičih in ribiških dogodivšči
nah. V zabavnem delu srečanja 
ribičev pa je igral za ples 
kočevski ansambel Mak.

P. J.

Ob koncu leta je naše otroke s ki pa so imela ob pogledu na 
skromnimi darili obdaril dedek srečne obraze otrok nedvomno 
Mraz. Novoletna obdaritev veliko večjo vrednost, 
otrok je bila organizirana v Ob izraženem veselju otrok si 
prostorih Srednje šole tehničnih želimo, da bomo lahko tudi v

usmeritev in družboslovja v 
Kočevju.

Srednješolci so se nam pred
stavili s prikupno igrico, ki smo 
jo vsi zavzeto spremljali. Vse
kakor pa je bil največjega ve
selja s strani naših otrok deležen 
dedek Mraz. V svojem košu je 
prinesel zanje skromna darila,

bodoče pripravili takšne in po
dobne obdaritve našim otro
kom, zato se že sedaj zahvalju
jemo vsem, ki na različne načine 
nudijo pomoč pri delu našega 
društva.

Društvo za pomoč 
duševno prizadetim 

Kočevje

Kinološko društvo Kočevje
Pesje bil ena prvih živali,ki je 

začel sodelovati s čltivekom in 
edina, ki seje podredila prosto
voljno. Njegova vloga v različ
nih krajih in časih seje spremi
njala od gladiatorja in borbe
nega psa, do kurirja in reševalca 
v snegu in ledu na gorskih pre
lazih do pomočnika pri prema
govanju širnih, prostranstev 
mrzlega severa. V današnjem 
času pa je glavna vloga psa po 
mojem trdnem prepričanju v 
tem, da vrne človeku izgubljeni 
odnos do narave, da mu po
maga ohraniti človečnost tudi

skozi atomski vek. Pes za raz
liko od mnogih drugih živali 
svoja čustva, ljubezen, žalost, 
veselje pa tudi strah in jezo 
jasno pokaže, kar je v našem 
svetu robotov vsekakor velika 
in prijetna sprememba.

Kinološko društvo Kočevje 
je mlado društvo, ustanovljeno 
1.2.1984. Ustanovili so ga, kot 
vedno, kinologi ljubitelji psov 
ob podpori ljudi, ki so čutili po
trebo po združevanju in skup
nem složnem organiziranem 
delu v svojem okolišu. Delo 
društva je povezano z razvi-

O lanskoletnem delu 
društva upokojencev

Komisija za družbeno dejav
nost in izlete društva upokojen
cev, ki vključuje v svoje vrste 
upokojence iz devetih krajevnih 
skupnostih, je podala poročilo 
o opravljenem delu od konca 
februarja do konca decembra 
minulega leta. Iz tega in plodne 
razprave je razvidno, da je 
društvo minulo leto organizi
ralo 8 izletov in več srečanj čla
nov društva. Na izlete je odšlo 
540 članov in njihovih svojcev. 
Obiskali so razstavo izdelkov 
upokojencev v organizaciji De
lavske enotnosti in Zveze dru
štev upokojencev Slovenije. Ob 
tej priložnosti so obiskali grad 
Goričane in muzej v Škofji 
Loki. V likovnem salonu je na 
društveni razstavi svoje izdelke 
razstavljalo več članov, ki so 
razstavili nekaj nad 190 izdel
kov. Priredili so srečanje članov 
društva, martinovanje in pred
novoletno srečanje. Dve 
srečanji so imeli v restavracij
skih prostorih delovne organi
zacije »Itas« Kočevje. Vodstvu 
te delovne organizacije se za so
delovanje in pomoč lepo zah
valjujemo. Prispevek k društ
venemu srečanju, ki ga je pri
speval SOZD GK Kočevje 
TOZD Gojitveno lovišče Med

vedje dobrodošel. Zato se zah
valjujejo tudi vodstvu te orga
nizacije. Uspela. so področna 
srečanja upokojencev v Osil
nici, Koprivniku in Vasi. Ob teh 
srečanjih in ostalem delu so 
ugotovili, da je sedanja organi
zacija društva pravilna in da 
niso potrebne nobene organiza
cijske spremembe.

Za letos načrtujejo organizi
rati 8 izletov in več srečanj. Prvo 
srečanje naj bi bilo 11. marca 
zvečer, če ne bo kakih nepred
videnih ovir. Kot doslej bodo 
tudi letos plačevali vse stroške z 
izleti in srečanji člani sami. Da 
pa bodo vse načrtovano delo 
opravili, bo potrebno mnogo 
prostovoljnega in brezplačnega 
dela posameznih članov. Zato 
kočevski upokojenci vabijo vse 
tiste upokojence, ki še niso 
člani, da se čimpreje včlanijo v 
svoje društvo.

V oceni dela so ugotovili, da 
je imehi vokalna skupina Nonet 
Rog Željne, v kateri delujejo 
predvsem upokojenke, lansko 
leto 39 raznih nastopov. Člani
cam te skupine komisija izreka 
vse priznanje za njihovo priza
devno in požrtvovalno delo.

Stane Jajtič
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Društvo za boj proti sladkorni bolezni
pripravlja obračun aktivnosti v preteklem letu ter se hkrati 

pripravlja na svojo

11. LETNO PROGRAMSKO IN VOLILNO 
KONFERENCO,

ki bo v petek, 17. februarja 1989 ob 18. uri 
v Domu starejših občanov 

na Roški cesti

Društvo vabi k čimvečji udeležbi na konferenci!
Člani naj bi tudičimprej poravnali članarino za leto 1989, ki 

znaša 1.500 din.
Društvo uraduje dnevno od 10. do 14. ufe v prostorih 
Turističnega društva Kočevje, Trg zbora odposlancev 66 

( (pri avtobusni postaji).

Planinsko društvo Kočevje
bo imelo svoj redni občni zbor v četrtek, 23. februarja 1989 
ob 17. uri, v prostorih restavracije na NAMI Kočevje.
Občni zbor bo popestren s predavanjem in diapozitivi o poti 
in vzponu naše himalajske odprave v TIBET. Vsi člani 
odprave so osvojili 8201 m visok vrh ČO-OJU.
Vse planince in prijatelje narave vabimo, da se udeležijo 
predavanja.

Upravni odbor PD

janjem primernega odnosa do 
živali in narave z vzgajanjem 
ljudi in živali ter šolanjem psov 
v poslušnosti.

V našem mestu živi veliko 
psov. Nekaj je tudi takih, ki so 
dobili nagrade na tekmovanjih 
in razstavah psov. Nagrada pa 
je odraz skrbnega dela, ter pri
jateljskega odnosa med člove
kom in psom. Opozoriti bi 
želela, da je pes žival, ki daje 
veliko ljubezni in pozornosti pa 
tudi sam prav tako želi pozor
nosti in ljubezni.

Ob koncu bi želela povabiti 
vse lastnike in ljubitelje psov, da 
se včlanijo v naše društvo (na
slov KINOLOŠKO DRUŠTVO 
KOČEVJE, Grajska pot 8, tel. 
852-296). Spoznali boste življe
nje in navade psov, s člani iz
menjali nasvete in nam predla
gali kakšno novost.

Ribiški nasveti: Piše: A. Hrovatin

Umetne muhe II: Saši 
(Sedges)

um... .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . trnu... milili.... .. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. . . . . . . . . . . . . . . . . . mm...

Saši so posnetki mladoletnic 
in so verjetno najučinkovitejše 
suhe muhe. Ker je mladoletnic 
več vrst, tudi šaše vežemo v raz
ličnih barvnih enačicah in na 
trnke različnih velikosti.

Na Kolpi seje izkazal za zelo 
uspešen posnetek cimetaš, v 
maju in juniju vezan na trnkih 
št. 12 ali 14, kasneje pa na manj
ših.

Vežemo ga tako, da na 
hrbtišču trnka s črno svilo ovi
jemo telo. Na začetku zavoja 
pritrdimo rjavo mikasto pero in

ga navijemo proti ušesu do 2/3 
dolžine. Nato pritrdimo armi
rano krilo iz vratnega peresa 
divjega racmana, ga omikamo z 
manjšim peresom iz skalpa rus- 
jaka (Red) tik pred glavo muhe 
ter zaključimo s skritim vozlom 
in lakiranjem.

Zelo uspešen ob večernem 
skoku je srebraš, ki ga vežemo 
tako kot cimetaša, le da upo
rabljamo mikasta peresa iz 
skalpa sivo progastega seraka 
(grizzly),ter armirano krilce iz 
prsnih peres divjega racmana.
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Vsi za Rinžo — Rinža za vse
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Rinža je ponikalnica. V njej 
ponikne marsikatero kolo, peč 
pa tudi stoli in deli avtomobi
lov. Poleg stalnega materiala ji 
dajejo bistrost pogosto tudi lise 
odplak in cvetočih alg. Primer
jamo jo lahko s smetiščem. 
Nekdaj so plavale in se drstile v 
njej postrvi, sedaj pa pravijo, da 
se drstijo na svoj način žabe. 
Rinža je tudi zeleno polje zele
njave, ki ga posebno občudu
jemo poleti. Njeno vodo bi 
lahko uporabljali za posebne 
parfume, saj oddaja lepe dišave, 
ko v jeseni razpada v njej nepo
rabljena zelenjava. Priporoč
ljivo bi bilo dajati vzorce vode v 
laboratorij, da bi videli, če bi 
bila primerna za izvoz. S tem bi 
popravili količino izvoza v naši 
občini na konvertibilno tržišče. 
Parfum bi morali poslati pred

vsem tistim, ki so krivi za te 
vonjave. Morda bi tedaj premi
slili, kako bi zmanjšali količino 
odplak. V Rinži pa je sedaj že 
veliko materiala in v tem se vidi 
naša produktivnost. Po dolgem 
času odlaganja materiala smo 
šele spoznali, da to ni dobro. Če 
pa je že leto 1988 leto gesel, bi 
lahko tudi v naši občini obliko
vali geslo: »VSI ZA RINŽO, 
RINZA ZA VSE!« Za sedaj se 
ne ve, če smo vsi občani za res
nično čisto Rinžo, vemo pa, da 
je Rinža že štiri stoletja za nas 
vse. Upajmo, da se bomo kmalu 
zavedali tega vsi, da bomo 
Rinžo očistili. Tokrat se bomo v 
njej lahko zopet kopali, pa tudi 
ribe bodo zadovoljene. *

Peter Behin, 8. D 
OŠ Kočevje

Nekdanja idila na Rinži — kopalci na mostu v Mahovniku (foto Jože Primc)

Na svoji strani
iiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

V petek, 20. januarja, je bila v Kočevju predstavitev knjige Janeza 
Janše z naslovom: Na svoji strani. Ob tej priložnosti je avtor odgovar
jal na vprašanja poslušalcev tako o sami knjigi kot o dogajanjih v 
zvezi z ljubljanskim procesom proti četverici.

Dvorana v srednji šoli je bila 
za to priložnost polna do zad
njega kotička. Mnogi poslušalci 
pa so stali še na hodnikih. 
Očitno je precej udeležencev 
prišlo po službeni dolžnosti.

V uvodu je Janez Janša po
vedal, daje v zaporu dobil prve 
vesti o protestih zaradi procesa 
prav iz Kočevja. To je bila vest 
v Delu o protestnem shodu v 
Kočevju in kasnejši predlog de
legata iz Kočevja, da se dovoli v 
republiški skupščini nastop 
predstavnikov Odbora za 
varstvo človekovih pravic. 
Zato se je še s posebnim ve
seljem odzval povabilu na raz
govor.

Večina vprašanj in odgovo
rov se je nanašala na že znane 
zadeve v zvezi s procesom in 
dogajanjih po njem ter na da
našnja dogajanja v Jugoslaviji.

Naj na kratko ponovimo le ne
kaj Janševih odgovorov:

— Nas ni aretirala vojska, 
ampak slovenska policija.

— Del slovenske politike ima 
še vedno prevelik vpliv na re
presivni aparat (policija, 
vodstvo).

— Večina tistih, ki so prišli 
na stolčke dirigirano (jih ni iz
volilo ljudstvo), ni za napove
dane volitve.

— V tajnem dokumentu (za
radi katerega so bili obsojeni) 
so določbe, ki so protiustavne 
in ki niso v skladu s pravno 
državo. Taka je ugotovitev 
skupščinske komisije.

Na pripombo, da je Tito na 
sojenju v stari Jugoslaviji dejal: 
»Tega sodišča mi ne priznava
mo«, je bil odgovor, da je 
proces proti četverici potekal v 
novejših časih.

Janša v Kočevju

O ljudeh brez ideološke 
zaplankanosti
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiii

_______/novice_______

Vem, da se človek že s svojim 
rojstvom (ali ko se preseli v do
ločen kraj) znajde sredi določe
nih kulturnih stvaritev: zna
nosti, tehnike, ekonomije, poli
tike, etike, religije... Na 
temelju teh danosti — kulture, 
ki jo srečaš, pa naj bi s pomočjo 
modrosti in svobodnega raz
mišljanja gradil svoj »kulturni 
svet« in pomagal graditi kul
turo kraja, kjer živiš.

Kakšne so bile danosti — 
kulturna dediščina v širšem 
pomenu besede, ki ste jih mnogi 
srečali po vojni v Kočevju? Da 
bi laže doumeli kulturo našega 
mesta danes, bom omenil samo 
nekaj dejstev po spominu (od še 
živečih prič ali očividcev):

— povojni rušilni veter je 
odnesel mnogo sakralnih spo
menikov: cerkva, kapel, križev; 
razbiti SO bili nagrobniki celo iz 
16. stoletja in mnogo nagrobni
kov kočevske narodne manj
šine ... Kakšna nepopravljiva 
škoda je nastala za vedno...

— popolnoma je bilo one
mogočeno zasebno kmetijstvo, 
tako so propadle opuščene 
kočevske vasi; sedaj smo brez 
strateško pomembnega zaledja 
— hrane

— mačehovski odnos do. 
Obkolpske in Poljanske doline, 
podeželja, da vasi sedaj izumi
rajo

— metanje polen pod noge 
strokovnim kadrom, da so mo
rali zapustiti naše mesto...

To je samo nekaj drobcev iz 
tega. povojnega časa, v katerem 
ste mnogi živeli. Toda čas gre 
naprej. Ko bo preteklo dovolj 
let, bo pač povedal svoje — res
nico, ki bo za marsikoga boleča.

Gotovo pa so vsa ta dejstva 
pustila neke sledove v ljudeh in 
kraju, kar se danes krepko 
pozna. Zato se ne čudimo kul
turi našega mesta, občine... 
Pravimo, da je zgodovina 
učiteljica. Ali smo se iz te ne
slavne zgodovine česa naučili? 
Smo danes bogatejši ysaj za to 
spoznanje, da ne bomo ponav
ljali »usodnih« zgodovinskih 
napak in se na ta način dajali' v 
zobe celi Sloveniji in mnogim 
krajem po svetu?

Ko se pogovarjam z ljudmi, 
imam vtis, da mnogi še ne mo
rejo iz svoje kože in živijo v 
časih, kijih že zdavnaj ni več. Še 
naprej delajo sramoto našemu 
mestu — kulturi. Morda se za
radi svoje primitivnosti in ome
jenosti tega niti ne zavedajo. 
Primer:

— najdejo se ljudje, ki še 
danes kritizirajo ureditev na 
Trati,

— ne gre jim v račun, da pri 
obnovi sakralnih spomenikov 
sodelujemo z roko v roki ne

glede na prepričanje; sodelu
jemo kot ljudje, znanci ali celo 
prijatelji,

— ni jim všeč, da bi obveščali 
ljudi s plakati ?a koncert na 
Trati, namenjen obnovi tega 
kulturnega spomenika...

Zakaj to naštevanje? Zato, da 
bi že enkrat spregledali in spo
znali, da živimo v letu 1989, ko 
neprestano tudi v naših sred
stvih javnega ovbeščanja govo
rijo o skupnem evropskem trgu 
leta 1992 in o »združeni Evro
pi«. Mi pa se gremo neko 
umetno ločevanje in razbijanje. 
Mi tega pač ne moremo razu
meti, še manj pa odobravati. 
Mislim, da ste vsi kulturni 
kočevci istega mnenja!!! — In 
kdo ob vsem tem najbolj trpi? 
Naš kraj, naše mesto, naša kul
tura, mi, ljudje ...

Vendar ni vse tako črno. Že 
12 let živim v Kočevju. Moje 
oko zaznava v zadnjem času 
tudi veliko lepega. Priznati mo
ram, in to z veseljem, da se je v 
tem času, posebno po letu 1980, 
tudi v našem mestu marsikaj 
spremenilo na boljše.

Poglejmo samo rešitev in ob
novitev kulturnega spomenika 
na Trati, ki v resnici postaja, 
kar je zapisal dr. Marjan Zad
nikar že pred 40 leti, »biser 
Kočevske«. Celo iz Republiške 
kulturne skupnosti iz Ljubljane 
so rekli, da smo »zlat primer 
medsebojnega sodelovanja v 
Sloveniji«.

Nekaj podobnega, čeprav v 
manjšem obsegu, je bilo tudi pri 
obnovi kulturnega spomenika 
Frančiškove kapele pri Itasu (še 
prej urejanje igrišč za mladino, 
otroke v istem »streliškem« na
selju) in v Mozlju, obnovitev 
nekaterih stavb v središču 
mesta.

Predvsem pa je obetajoče, da 
smo začeli drug drugega spre
jemati kot ljudje brez ideološke 
zaplankanosti in se pogovar
jamo, srečujemo, obiskujemo 
kot ljudje in prijatelji našega 
mesta. Ali ni to kultura? Kul
tura srca, ki je bistvenega po
mena — prvi pogoj za vso os
talo kulturno dejavnost vsa
kega kraja. In mislim, da je to 
največji dosežek!

Zato bi rad ob zaključku tega 
članka izrekel s strani moje 
službe župnika in dekana deka
nije Kočevje javno zahvalo in 
priznanje vsem tistim vodilnim 
funkcionarjem, ki ste v teh letih 
moralno ali kako drugače pod
pirali prebujajočo se pomlad 
našega mesta z željo, da s to kul
turo, kulturo srca, prijateljstva 
in medsebojnega sodelovanja 
nadaljujemo tudi naprej.

Božidar Metelko

Iz pisem uredništvu
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiNiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

Anonimna bralka se pritožuje 
na razliko cen ogrevanja stano
vanj v Tesarski ulici v Kočevju 
in ostalih stavbah, za katere 
opravlja ogrevanje Komunalno 
podjetje Komunala Kočevje.

Uredništvo se je odločilo, da 
anonimnih pisem ne obravnava 
in ne objavlja. V tem primeru

smo naredili izjemo, ker je bilo 
ugotovljeno, da so podatki 
točni.

Komunalno podjetje Komu
nala Kočevje smo zaprosili za 
odgovor. Ta delovna organiza
cija je podrobno in izčrpno od
govorila na vrašanje bralke. Iz 
tega je ravidno, da se je cena 
goriva za obdobje januar—de

ITOaiilglžTgn K@1F0<$MX
Ustvarjalci in njihova dela
........................................................ .

FRANCE LOVŠIN samostojno in mimo vseh po-

eden izmed kočevskih vid
nih ustvarjalcev, ne govori 
najraje o sebi in svojem delu, 
zato se je predstavil s svojim 
razmišljanjem:

»Kot starejšemu občanu po 
letih, po duši in srcu v dovolj 
intenzivnem poletu, zavedajoč 
se preteklosti in prihodnjih 
gospodarskih in političnih 
sprememb, mi ni lahko.

Taka razmišljanja in de
janja, ki mi jih dopolnjuje čas s 
svojimi navadami in potre
bami, mi odmerjajo nič kaj 
perspektivpo in bogato pri
hodnost, prav tako pa tudi 
mojim krajanom.

Starejši občani smo doča
kali v tem kraju mnogo do
brega in slabega in se tudi bo
rili proti temu, kar je v današ
njem času leglo vsem na dušo 
in srce kot mora 20. stoletja.

Mnogo bolj revolucionarno 
moramo začeti sleherni dan. 
Že ko zjutraj odpremo oči, si 
moramo v sleherni sredini pri
zadevati, da čimbolj in z naj
bolj plemenitim namenom 
opravljamo zasebno in druž
beno delo na vseh področjih.

To nam težko uspeva, kajti 
ne zavedamo se še dovolj, da 
smo Slovenci in Jugoslovani 
samo del nekega drevesa 
skupnosti in kot veja tega ple
menitega življa ne moremo

Tu je ta

Tu je ta,
tam je oni pravi.

Kaj se v krogu 
tem dogaja?

Ta je delal, 
on garal, 
kdo je pa 
denar pobral?

To kolo se že 
ves čas vrti 
in se nikdar 
ne ustavi.

trebnih materialnih in opera
tivnih planov priti in doseči 
nivo gospodarskega razvoja 
Evrope.

Da pa le ni vse tako nega
tivno, imamo vsi krajani svoj 
hobi. Jaz imam za dobro 
voljo, razpoloženje in.za po
miritev, slikarsko ustvarjal
nost. Pišem pa tudi poezijo. Ta 
ustvarjalnost omogoča, da 
marsikatera ura mine bolj 
sproščeno, namesto da bi ta 
čas zapravil pred TV ali pa bi 
podpiral točilne mize v loka
lih.

Pesmi se mi zdijo pomemb
nejše. V določenem življenj
skem obdobju zavzemajo pre
težni del ljubezenske pesmi, 
nato intenzivna zabavna in 
resna literatura. V zadnjem 
času pa nastajajo tudi taka 
dela tako v meni kot pri mlaj
ših piscih, da jih tudi sam dragi 
Bog ne bo več razumel.

Zdi se mi, da je to obdobje 
nekega novega družbenega in 
gospodarskega preobrata na 
zemeljski obli. In tudi malo 
neobičajno se počutim ta tre
nutek, ko tako bežno živimo 
mimo vseh trajnejših kultur
nih vrednot. Zato bi rad pove
dal, kaj se mi je zgodilo, ko je 
odraščal moj otrok.

Bral sem mu in pripovedo
val pravljice. Bolj ko je 
odraščal, bolj je postajal za
hteven in me je spravljal v za
drego. Hotel je vedno več. 
Začel sem mu pripovedovati 
pravljice, ki sem si jih sam iz
mislil. Te so bile otroku naj
bolj všeč. Nekega dne pa seje 
spomnil in mi rekel: »Ata, po
vej mi tisto, ki si mi jo povedal 
včeraj. Tisto o ovčki. Bila je 
lepa.«

Jaz pa se je nisem spomnil.

Romana Novak

Na delovnem mestu

Na delovnem mestu 
z delom služim 
v tovarni besed; 
v njej sem 
domačin in tujec — 
vseved.

Besede kupujem 
in prodajam, 
dasi še cene < 
prave ne vem 
in vendar z njimi 
širim obzorje 
sebi in drugim ljudem.

cember 1988 povečala za 275% 
in v istem obdobju cena ogre
vanja za kvadratni meter po
vršine za 262%. Glede nižje 
cene ogrevanja stanovanj v Te
sarski pa navajajo, da se tu 
plačuje le gorivo in ne druge 
obveznosti, kot jih je dolžna 
plačati navedena delovne orga
nizacije v skladu z veljavnimi 
pozitivnimi predpisi.

Do razlik v ceni ogrevanja 
prihaja zato, ker stanovanjski 
bloki v Tesarski niso v uprav

ljanju Komunale Kočevje. Spra
šujemo pa se, kdo bo plačal za
menjavo peči v Tesarski ulici. 
Bo mogoče potrebna pomoč 
širše družbene skupnosti?

Zaradi obsežnosti pisnega 
odgovora Komunale Kočevje ne 
moremo objaviti. Je pa to na na 
voljo anonimni bralki, ki nam je 
pisala.

Ob pisanju pisem uredništvu 
vas prosimo, da dostavite svoj 
naslov, kajti le tako vam bomo 
lahko odgovorili.
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V koledarskem letu 1988—89 
organizira občinska strelska 
zveza Kočevje 10. jubilejno 
občinsko ligo v streljanju s se
rijsko zračno puško. V ligi tudi 
letos nastopa 12 strelskih ekip iz 
11 strelskih družin. Vsaka ekipa 
šteje 4 člane, ekipe so lahko v 
mešanem sestavu. Po 4. kolu 
občinske lige je vrstni red na
slednji:

1. HAS 1
2. Tekstilana
3. LIK
4. Šalka vas
5. ITAS II
6. ZŠAM
7. Kočevje
8. Komunala

5622 krogov 
5407 krogov 
5467 krogov 
5319 krogov 
4860 krogov 
5363 krogov 
5307 krogov 
5098 krogov

9. Kočevski tisk 4761 krogov
10. Rog . 4742 krogov
11. Melamin 3989 krogov
12. Koprivnik 3590 krogov

8 točk 
8-točk 
6 točk 
6 točk 
4 točke 
2 točki 
2 točki 
2 točki 
2 točki 
2 točki 
2 točki 
2 točki

Koprivnik in Melamin imata 
odstreljeno eno kolo manj. Iz
stopa ekipa ITAS I, za vrh pa se 
bodo potegovale ne glede na 
razpored na tabeli ekipe Teksti- 
lane, LIK in ZŠAM. Ostale 
ekipe pa so v glavnem ize
načene.

V počastitev dneva JLA je 
bila na strelišču v Dolgi vasi 18. 
decembra občinska tekma z vo
jaško pištolo. Tekmovanje sta 
organizirala OSZ Kočevje in 
TO Kočevje. Tekmovanja seje 
udeležilo 14 ekip, vsaka ekipa je 
štela 3 člane. Ekipno so bili do
seženi naslednji rezultati:
1. mesto TO 6102 251 krogov
2. mesto JLA VP1298 192 krogov
3. mesto TO I. Kočevje 186 krogov
4. mesto ITAS 176 krogov
5. mesto TO II. Kočevje 175 krogov

Posamezno pa so bili do
seženi naslednji rezultati:
L mesto Franc Benčina 84 krogov
2. mesto Cveto Zorko 77 krogov
3. mesto Blaženko Štimac 76 krogov
4. mesto Avdulah Peloj 73 krogov
5. mesto Ivan Klun 68 krogov

Tekmovalo seje od 100 mož
nih krogov, za pištolo brez tre
ningov so bili doseženi v pov
prečju zelo dobri . rezultati. 
Zmagovalna ekipa je prejela lep 
pokal v trajno last, prvi trije po
samezniki pa medalje.

V republiškem strelskem 
tekmovanju sta letos nastopali 
2 ekipi iz Kočevja, in sicer: SD 
Kočevje v II. ligi JUG, ter SD 
ITAS v II. ligi ZAHOD. Ekipa 
SD ITAS je dosegla naslednje 
rezultate:
L kolo Itas: Proleter 1405:1433
2. kolo 9. korpus:Itas 1426:1367
3. kolo Itas: 15. maj 1428:1431
4. kolo Ankaran: Itas 1430:1421
5. kolo Itas: Bratov Hrvatin 1412:1412
6. kolo Kranj: Itas 1449:1433
7. kolo Itas:Trnovo 1423:1437
8. kolo Idrija: Itas 1395:1405
9. kolo Itas: Portorož 1442:1473

Ekipa je osvojila 3 točke, 
povprečno odstrelila 1415 kro
gov, ter srečno obstala v II. ligi. 
Glavno breme ekipe je nosil 
vodja in strelec Darko Dobni

kar. Ostali strelci v ekipi so bili: 
Ivan Klun, Alenka Belšak, Ma
tija Marinč, Tone Fink in Vlado 
Hajdinjak.

Ekipa S D Kočevjeije bila v 
strelski sezoni 1988—89 v 
spremenjeni postavi, naš glavni 
cilj je bil obstanek v ligi, ki pa ni 
bil ogrožen. Dosegli smo nas
lednje rezultate:
L kolo Branko Ivanuš: Kočevje 1417:1437 •
2. kolo Kočevje: Predoslje 1450:1414
3. kolo Kisovec: Kočevje 1410:1434
4. kolo Kočevje: Ilenj Vitez 1442:1400
5. kolo Sokol:Kočevje 1408:1455
6. kolo Slavko Šlander: Kočevje 1437:1437
7. kolo Kočevje: A. Hohkraut 1455:0
8. kolo Tabor Ježica: Kočevje 1444:1449
9. kolo Kočevje: Grosuplje 1426:1435

Ekipa je osvojila od 18 mož
nih točk 15, do zadnjega kola 
vodila, žal pa po nesrečnem po
razu v zadnjem kolu z močno 
ekipo Grosuplja osvojila 2, 
mesto. Zadnje kolo smo bili 
tudi dodatno oslabljeni z odho
dom Skebeta na novo delovno 
dolžnost. Ekipa je povprečno 
nastrelila 1442 krogov na 
tekmo. V ekipi so standardno 
nastopali: Miran Novak, Janko 
Skebe, Roman Pevec, Miro Vu
kovič, po enkrat pa sta nasto
pila Robert Tomazin in Matija 
Memedovič. Miran Novak je bil 
najboljši strelec, povprečno ima 
368 krogov na tekmo, izredno 
stabilno pa sta streljala tudi 
Janko Skebe in Roman Pevec.

Ekipe v republiških liga tek
movanjih so 4-članske, strelja se 
40 diabol, s serijskim orožjem 
brez kakršnihkoli dodatkov na 
puški.

V soboto, 29. januarja 1989 je 
bil v Kočevju tečaj za strelske 
sodnike. Tečaj je bil v domu te
lesne kulture, vodila sta ga 
mednarodna sodnika Edvard 
Pengov in Slavko Lavrič. 
Tečaja se je udeležilo 15 strel
cev. Po 8-urnem predavanju so 
bili testi. V Kočevju smo imeli 
že 27'sodnikov, ki so tečaj opra
vili leta 1979. Od teh 27 sodni
kov jih je 8 prisostvovalo in 
opravilo izpit za republiškega 
sodnika, in sicer: Ernest Der- 
žek, Darko Dobnikar, Lado 
Eberle, Tone Fink, Jože Mor- 
kovič, Zinka Milešič, Miran 
Novak in Tone Žuk.

Naziv sodnika pa so Osvojili: 
Ana Kuruzar, Brane Krese, 
Jože Pugelj, Ines Skebe, Stane 
Šega, Tone Vučko in Robert 
Vrbovšek. Vsi republiški sod
niki bodo lahko sodili tekme I. 
in II. lige. Tako v bodoče ne bo 
več potrebno delegirati za 
Kočevje sodnikov iz drugih 
mest, ter s tem kriti nemajhnih 
stroškov prevozov in sojenja.

S strelsko zvezo Slovenije in 
fakulteto za telesno kulturo v 
Ljubljani pa se bomo skušali za 
jesen 1989 dogovoriti za tečaj za 
trenerje vodnike, saj bomo le z 
znanjem in delom nadaljevali z 
uspehi v strelskem športu.

Ernest Deržek

ŠAHISTKE»ŠTRAJKALE«
Na razpis za prvi družinski šahovski turnir, kije bil objav
ljen v oktobrski številki Kočevskih novic, sta se uradno in 
pravočasno prijavili le dve drližini. Večina šahistov meni, da 
bi bilo srečanje dovolj zanimivo, le svojih boljših polovic 
niso mogli pripraviti k sodelovanju. Težave so torej z žen
skami, moški so vedno za vse. Šahovski dvoboj med politiki 
in direktorji pa bo zagotovo 31. marca, to je na predvečer 
prvega aprila.

Občinske sindikalne igre 
v šahu

_______ novice______

V januarju 1989 je šahovsko 
društvo Kočevje pod pokrovi
teljstvom občinskega sindikal
nega sveta organiziralo letne 
sindikalne igre v šahu. Za raz
liko od prejšnjih let, ko sta se za 
prvo mesto borili ekipi Snežnik 
in Elektro, sta se na letošnjih 
igrah vmešali v boj za najboljše 
mesto še ekipi Trgoprometa in 
MORC-a. Zmagovalec je bil 
znan šele po končanem zad
njem kolu.

Vrstni red najboljših:
1. Posestvo. Snežnik

Kočevska Reka 20 točk
2. Trgopromet Kočevje 19,5 točk
3. MORC Kočevje 17,5 točk
4. Elektro Kočevje 13,5 točk
5. ITAS Kočevje 13 točk

Zmagovalna ekipa je igrala v
postavi: Štefan £imer,Tone Mal
nar, Igor Murn in Stane Murn.

Tekmovanje je potekalo v 
hotelu PUGLED.

G. S.

Vozniki!

Zavore so majhen, vendar pomemben sestavni del vsa
kega avtomobila in njihova brezhibnost je vsekakor nujna.

Tone Sedlar iz Kočevja, Trdnjava 12, vam v svoji obrtni 
delavnici kovinske galanterije (obnova avtomobilskih zavor)
tudi zamenja zavore po principu staro za novo.

Vabi vas, da ga obiščete in tako morda preprečite ne
srečo, ki jo lahko povzročijo obrabljene avtomobilske 
zavore.

Obvestilo
Na podlagi L člena ODREDBE o spremembi odredbe o do

ločitvi najvišjih cen (Ur. list SRS, št. 1/89), pravilnika o cenah 
Komunalnega podjetja KOMUNALA Kočevje ter sklepa poo
blaščenega odbora skupščine SIS za komunalne in cestno dejav
nost občine je delavski svet Komunalnega podjetja KOMUNALA 
Kočevje v razširjeni sestavi dne 20. 12. 1988 sprejel

SKLEP
o določitvi cen komunalnih storitev.

L ODVAJANJE ODPLAK din/m3
— gospodinjstvo 92
— gospodarstvo 201

2. PREČIŠČEVANJE ODPLAK din/m3
— gospodinjstvo 135
— gospodarstvo 214
— vode obremenjene s kemikalijami 392
— vode obremenjene s težkimi kovinami 526

3. ODVOZ ODPADKOV din/m2
— gospodinjstvo 66
— gospodarstvo 81

4.. OGREVANJE din/MWh
— družbene dejavnosti 244.570
— ostali 205.410

din/m2
— gospodinjstvo 2.450
— ostali 3.010

Nove cene so v uporabi od 01. 01. 1989.

Kočevje, 04. 02. 1989 Komunalno podjetje 
KOMUNALA Kočevje 

Predsednica DS 
MARIJA PEČJAK

Šahovsko prvenstvo Tekstilane
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiniiiiiiii

Delavci Tekstilane so v ne
deljo, 22. januarja, organizirali 
odprto šahovsko prvenstvo 
Tekstilane, kamor so povabili 
tudi pionirje-šahiste iz osnovne 
šole. Tekmovanja seje udeležilo 
šest tekstilcev in šest pionirjev. 
Prepričljivo je zmagal Rudi 
Muller, vendar so tudi pionirji 
igrali zelo dobro, saj je bil 
Andrej Janša drugi, Jani Glad 
pa tretji. Na ostala mesta so se 
razvrstili: 4. Vinko Rakovič, 5. 
Uroš Glad, 6. Dušan Vidmar, 7. 
Andrej Čiček, 8. Mark Vesel,

9. Bojan Drobnič, 10. Marjan 
Ozanič, 1 L Mirko Cvitkovič in 
12. Rihard Fink. Tekmovanje je 
sodil pionirski šahovski sodnik 
Klemen Kovačič.

Vsi udeleženci so dobili lepa 
praktična darila, priznanja in 
malico. V spomin na sodelo
vanje so delavci Tekstilane po
klonili pionirjem šahovsko uro. 
Za odlično organizacijo je 
poskrbel Rudi Orel.

Nedvomno si takih tekmo
vanj v Kočevju še želimo.

Ive Stanič

amjJMWfltDjJlBfl jDVTZOPjpzpiecriMZZBflfl!
JOŽE JANKOVIČ. Bradčeva 20 O 61330 KOČEVJE O Telefon: (061) 851-638

Delovnim organizacijam, šolam, družbenopolitičnim 
organizacijam, športnim, kulturnim in ostalim društvom 
nudimo več vrst časovno neomejenih avtoprevozniških 
uslug:

z • prevoz potnikov z minibusom (21 sedežev), kjer imate 
možnosti prostega organiziranja izletov, strokovnih eks
kurzij, obiskov razstav, sejmov, športnih in kulturnih prire
ditev doma in v tujini,

• prevoz manjših materialnih in vrednostnih tovorov,
• prevoz počitniških prikolic v vsa izbrana letovišča ali 

zimovališča,
• prevoz raznega .nabavnega materiala, rekvizitov, eks

ponatov.

Se priporočamo!

gorenje seme
p. o. 63320 Titovo Velenje, Partizanska 12

Servisna ekspozitura 
61330 Kočevje 
Ljubljanska 5 
Teieton (061)852-212

UGODNO!

Nudimo možnost obročnega 
odplačevanja servisnih storitev

Obisk programa FEST 88 
v kočevskem kinu
IIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIIINIIIIIIIIIIIIIIIIIIllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllll

Beograjski FEST 89 poteka 
letos od 27. januarja do 4. fe
bruarja. Na lanskoletnem 
FESTU je bilo prikazanih 88 
filmov, in sicer je program po
tekal v 9 festivalskih dvoranah. 
Izmed 73 predvajanih tujih fil
mov je bilo za redno distribu
cijo odkupljenih 22 filmov ali 
31,1 %. 51 filmov ali 59,9 % to
rej ni bilo odkupljenih, vendar 
jih je 7 odkupila še naša TV. 
Izmed filmov, ki so jih jugoslo

vanski distributerji odkupili, so 
imeli gledalci našega kinemato
grafa možnost še v istem letu 
videti kar 13 filmov. Ogledalo si 
jih je 2000 obiskovalcev, in si
cer:

ri št. obisko-

1. Usodna privlačnost 245
2. Čudežno dekle 65
3. Nebo nad Berlinom 87
4. La Bamba 280

5. Predator 368
6. Roboccop 477
7. Nasvidenje otroci 32
8. Kesanje 9
9. Čarovnice iz Eastwicka 127

10. Ime rože * 74
1 L Barva denarja 154
12. Padli angel 72
13. Živalski vrt ponoči 16

Skupnemu številu obiskoval
cev se pridružujejo še člani 
filmskega abonmaja. Izmed os
talih odkupljenih filmov imamo 
letos na programu še naslednje: 
Nedotakljivi, Leteči banditi, 
Rada se te spominjam, Mani
jak, Črna vdova in Poslednji ki
tajski cesar.

Mali oglasi
.......................................... .

Prodam hišo št. 69 v Stari 
cerkvi — za gotovino. Kupnina 
po dogovoru.

Dulmin Marija 
Stara cerkev 69 

61332 Stara cerkev

Iščem žensko za pomoč v go
spodinjstvu. Gospodinjski po
močnici nudim možnost redne 
zaposlitve, lahko pa tudi sta
nuje pri nas.

Dejano9ič Ana 
Stara cerkev 72 

61332 Stara cerkev
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Predvideni filmski spored v času 
od 15. februarja do 31. marca 
1989

Pridržujemo si pravico do spre
memb!

PIAVI PEKEL, franc, triller 
Režija: Yves Boisset 
JUTRO NASLEDNJEGA DNE. 
amer. triller, Jane Fonda in Jeff 
Bridges v gl. vlogi 
FANTAZIST, triller o seksualnem 
psihopatu, ki ubija ženske v Dub
linu
BOTER II, (repriza po želji gledal
cev)
KRVAVI WHISKY, amer. akcijski 
Režija: Gus Trikonis, v gl. vlogi: 
John Saxon, Susan Howard 
LETEČI RAZBOJNIKI, ang. ak
cijska komedija, FEST 88 
AMERIŠKA BAJKA, amer. ris. film 
v produkciji Stivena Spielberga

POLICAJ IZ BEVERLY HILSA- 
II. del, amer. komedija z Eddy 
Murphy-jem in Brigitte Nielsen v gl. 
vlogi
HIŠA ‘POLEG PROGE, družb, 
drama, PULA 88.
Obravnava izseljevanje Srbov in 
Črnogorcev s Kosova in njihovo 
težavno prilagajanje na novo 
okolje.
Nagrade in nominacije PULA 88: 
Zlata arena (za režijo, scenarij in za 
moško epizodno vlogo)
JACKOVA VRNITEV, amer. kri
minalka o obsedencu, ki spominja 
na nikoli razkrinkanega- Jacka 
Razparača
AMERIŠKA PITA, amer. erotski 
UMAZANI PLES, amer. ljubez., 
glasbeni in plesni film, Patrick 
Swayze v gl. vlogi 
ROJEN VOJAK, amer. vojna 
drama
Režija in gl. vloga: Clint Eastwood

PRIČO JE TREBA UBITI, amer. 
kriminalka
OPRAVIČILO/NAJAVLJENI 
ZLOČIN, kan. amer. thriller, Peter 
Weller v gl.vlogi (ki ga poznamo 
kofROBOCCOPA)
REŠITEV V ZADNJEM TRE
NUTKU, amer. pustolov. nenava
den, neprozaičen film 
TESNA KOŽA II., jug. komedija 
IGRA V PODZEMLJU, amer. 
thriller
Domiseln, nevsakdanji film o mo
ralnem odraščanju do tedaj neod
govornega mladeniča skozi razis
kovanje skrivnosti umora njegove 
bivše ljubice. Vešče režiran, z dobro 
igro glavnih igralcev. 
MAŠČEVALEC, amer. akcijski, 
Sho Kosugi, zvezda Cannovih ni- 
nda — filmov, je v Maščevalcu tudi 
koreograf borilnih veščin.
ALOA — PRAZNIK KURB, psi- 
hol. drama, PULA 88, Branko Zi
darič in Neda Arnelič v gl. vlogi. 
Režija: Lordan Zafranovič. Pri
poročamo gledalcem nad 14. letom

i== zavarovalna skupnost triglav
KŠZ DOLENJSKA OBMOČBA SKUPNOST, NOVO MESTO

Avtomobilska zavarovanja
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A. Zavarovanje avtomobilske 
odgovornosti (AO)

S to obliko zavarovanja se sreču
jemo vsi lastniki registriranih mo
tornih vozil in prikolic. Zavaro
vanje je namenjeno pokrivanju 
škod, oz. odškodnin drugim ude
ležencem v prometu. Zaradi velikih 
škod, ki nastajajo v prometnih nes
rečah in zato, ker velika večina 
povzročiteljev škode le-te ne bi mo
gla sama pokriti, je z Zakonom o 
obligacijskih razmerjih, kakor tudi 
z Zakonom o varnosti v cestnem 
prometu določeno, da morajo biti 
registrirana vozila obvezno zavaro
vana.

Vemo, da niso vsi vozniki enako 
previdni, zato bi bilo prav gotovo 
krivično, da bi dobri vozniki, ki s 
svojim vozilom že vrsto let niso 
povzročili nobene škode, plačevali 
enako premijo kot tisti, ki povz

ročajo škode. Tako dobrim vozni
kom, ki v preteklih letih niso imeli 
škod, priznavamo popust (tako 
imenovani »bonus«) in sicer 10% 
premije za vsako leto brez povz
ročene škode. Ta popust, jasno ne 
more iti v nedogled in lahko znaša 
največ 50%. Vozniki, ki so povz
ročili. v preteklem letu škodo, mo
rajo plačati osnovno premijo. V 
primerih, da so imeli škodnih do
godkov več, pa morajo plačati po
višano premijo (tako imenovani » 
malus«).

Ob sklenitvi zavarovanja avto
mobilske odgovornosti lahko skle
nete tudi dodatno nezgodno zava
rovanje potnikov v vozilu ali pa 
novo obliko AC-plus. Prav tako pa 
lahko sklenete tudi zavarovanje za 
škode na steklih vozila. Zahtevajte 
zeleno karto in Evropsko poročilo o 
prometni nezgodi.

B. Zavarovanje avtomobilskega 
kaska (AK)

To zavarovanje krije škode na 
lastnem vozilu, ki jo povzroči voz
nik sam v prometni nesreči ali pa so 
posledica požara, viharja, toče, tat
vine ali ropa.

Res je, da premije v tej vrsti zava

rovanj niso ravno nizke. Odvisne so 
od več kriterijev. Prav gotovo je 
glavna postavka novonabavna 
vrednost vozila. Zavarovanec ima 
možnost odločitve, s kolikšnim de
ležem svojega finančnega prispevka 
bo udeležen pri poravnavi škode 
(temu pravimo v zavarovalstvu od
bitna franšiza). V prejšnji obliki za
varovanja — avtomobilska odgo
vornost — smo dejali, da imajo za
varovanci, ki niso povžfočili škod, 
popust. Ta popust se prenese tudi 
na kasko zavarovanje pri zavaro
vancih, ki niso imeli v zadnjem letu 
niti AO škode niti AK škode.

V prejšnjem odstavku smo zapi
sali, da je osnova za izračun letne 
premije vrednost novega vozila, ki 
velja na dan sklenitve zavarovanja. 
To vrednost določimo upoštevaje 
katalog cen in njegove tekoče po
pravke. Taka osnova je tudi izho
diščna postavka za izračun franšize 
(deleža škode, ki ga je zavarovanec 
izbral kot svoj prispevek za od
pravo škode). Tako letna premija 
kot tudi odbitna franšiza veljata v 
enakih zneskih, kot so vnešeni v po
lico celo zavarovalno leto, ne glede 
na to, da seje vrednost novonabav- 
ljenega vozila med letom krepko 
zvečala.

Menimo, da ni nikakršnega 
dvoma v pravilnost izbire osnove za 
izračun zavarovalne premije in 
franšize, če povemo, da bomo od
škodnino izplačevali po dnevnih 
cenah, ki veljajo na servisih na dan 
popravila škode.

Spomenik na pokopališču 
v Koprivniku

Pod južnimi obronki Roš
kega pogorja se nahaja večje 
naselje Koprivnik — nemško 
Nesseltal. Dolga obcestna vas, 
ki leži na 628 m nadmorske 
višine, ima vse značilnosti hri
bovitih naselij. Kraj so začeli 
naseljevati pred 600 leti nemški 
kolonisti — tlačani — iz Fran
kovske in Turingije. Kasneje se 
jih je oprijelo ime Kočevarji. 
Ohranili so svojo nemško govo

rico, kije postala jezikovna po
sebnost nemške manjšine, 
živeče sredi slovenskega 
ozemlja. Izmed 20.000 prebi
valcev, kolikor jih je takrat štela 
Kočevska, jih je kar 12.000 go
vorilo nemško. Kot je znano so 
se 1941. leta izselili bodisi v 
Nemčijo ali na področja, ki jih 
je okupirala nemška vojska.

Kako pomembno strateško, 
politično in vojaško vlogo je

med NOB odigralo področje 
Koprivnika, smo v naši rubriki 
že opisali v prejšnjih prispevkih. 
Zato se bomo omejili le na opis 
obeležja, ki je postavljeno v 
spomin padlim borcem na po
kopališču v Koprivniku. Obe
ležje je veliko 2X2m. Sestav
ljeno je iz pol metra visokega 
podstavka z vzidano marmorno 
ploščo z merami 2X1,5 m ih 
debelino 8 cm. Na plošči so 
vklesana imena 20 padlih bor
cev. Pred spomenikom je z 
umetnimi keramičnimi plo
ščami tlakovan prostor s po
vršino 6 m2. Spomenik je pro
jektiral iz izdelal kamnosek iz 
Mahovnika Alojz Erjavec po 
idejah krajevnega združenja 
borcev Rudnik-Salka' vgs in 
borcev Koprivnika. Vse mate
rialne in finančne stroške je 
krilo krajevno združenje borcev 
Rudnik-Salka vas; nekaj sred
stev (prostovoljno delo, pre
voze, denarni delež) pa so pris
pevali prebivalci krajevne 
skupnosti. Spomenik je na dan 
vstaje 22. julija 1979 odkril na
rodni heroj Jože Boldan-Silni. 
Tako kot vsa obeležja iz NOB 
tako tudi za ra spomenik 
skrbijo krajani, zlasti mladina.

Nace Karničnik

starosti. Lepo posnet, režiran in 
odigran film na temo ljube
zenskega trikotnika, z mnogi
mi aluzijami na grško mitolo
gijo, na zgodbo o Priamu in nje
govi soprogi Hekabi, mladeničev 
spremljevalec pa je velik pes 
Maira, mitološki črni pes smrti. 
Nagrade: ZLATA ARENA za gl. 
žensko vlogo (N. Arnelič) in za 
žensko epizodno vlogo (D. Žega- 
rac)

PRIPOROČAMO: — filmski

abonma Pula 88 (poteka od fe
bruarja do aprila)
— nočni kino: ZVEZDA PORNO 
FILMA (konec marca)
— v programu KINOTEKA pa 
bomo predstavili kriminalko kot 
filmski žanr
V izboru bodo naslednji filmi iz 
programa jugoslovanske kinoteke: 
VROČI DIAMANT (v glavni vlogi: 
Robert Redford, Geogre Segal) 
URE OBUPA (v gl. vlogi: Humphe- 
rey Bogart, režija: Wiliam Wyler)

DO ZADNJEGA DIHA (režija: 
Jean-Luc Godard, v gl. vlogi: Jean 
Pgul Belmondo, Jean Seberg) 
DŽUNGLA NA ASFALTU (režija: 
John Huston, v gl. vlogi: Starling 
Hyden, Sam Jaffee, Jean Hagen, 
Marilyn Monroe)
TRG TATOV (režija: Jules Dassin)
OPOZORILO: Srbohrvaški pod
napisi!
Kinotečni program po potekal 
predvidoma ob četrtkih.

KC — KINO KOČEVJE
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Prejeli smo 64 rešitev nagradne križanke št. 10. Izžrebali smo tri pravilne rešitve:
1. nagrada: TOMISLAV SLAPŠAK, Tesarska 3/B, 61330 Kočevje
2. nagrada: PETER KOŠIR, Breg 4, 61332 Stara cerkev
3. nagrada: TILEN KLUN, Kidričeva 6, 61330 Kočevje
Rešitve nagradne križanke št. 1 pošljite do 7. 3. 1989 v zaprti kuverti s pripisom — nagradna 
križanka — na naslov: Uredništvo Kočevskih novic, Ljubljanska 7, 61330 Kočevje.
Za pravilno rešeno nagradno križanko št. 1 bomo izžrebanim podelili tri denarne nagrade:
L nagrada: 13.000 din
2. nagrada: 10.000 din
3. nagrada: 8.000 din
Rezultate žrebanja bomo objavili v naslednji številki. Izžrebanim reševalcem bomo nagrade poslali 
po pošti.
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Glasilo »KOČEVSKE NOVICE« izdaja Občinska konferenca SZDL Kočevje. 
Ureja uredniški odbor: Mojca Leskovšek-Svete, glavni in odgovorni urednik, 
Cveto Arko, Mirica Dimitrijevič, Viktor Dragoš, Ive Stanič, Peter Šobar. 
Naslov uredništva: Ljubljanska 7,61330 Kočevje. Gradiva za delegatsko prilogo 
ne lektoriramo. Rokopisov in fotografij ne vračamo. Glasilo izhaja v nakladi 
7.300 izvodov. Vsa gospodinjstva v občini ga prejemajo brezplačno. Letno izide 
10 številk. Lektoriranje, grafična priprava in tisk: Tiskarna Kočevski tisk, 
Kočevje. Glasilo je oproščeno temeljnega prometnega davka po sklepu komiteja 
SRS za informiranje, št. 421-1/72.

Izid naslednje številke: 15. marca 1989


